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Adéu i repàs al 2019, 
l’any més electoral

Amposta gestionarà 
28,5 milions el 2020
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Movem i ERC estudien 
una moció de censura

 Jordan i Faura conviden el PSC a sumar-se a un 
govern alternatiu, de progrés i canvi a Tortosa

 Tota l’oposició menys els socialistes tomben el 
pressupost del govern en minoria de Junts 

L’autopista 
AP-7 ja és 
gratuïta entre 
Alacant 
i Salou
La plataforma veïnal reclama ara un 
tercer carril i la millora dels accessos, 
mentre que la Generalitat manté la 
seua aposta per la vinyeta.
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POLÍTICA

LA DELTEBRENCA Dayana Santiago 
va encapçalar la llista conjunta per al 
nou secretariat nacional de la CUP, que 
la militància va ratificar. La renovació 
del secretariat nacional es va iniciar a 
l’assemblea celebrada el 14 de juliol, a 
Celrà, amb la creació de l’Equip 50/60, 
encarregat d’elaborar una candidatura 

col·lectiva. El secretariat nacional de la 
CUP és l’òrgan que coordina la gestió po-
lítica de l’organització, desenvolupa i 
executa la línia política i els acords pre-
sos a les assemblees nacionals i als con-
sells polítics. La CUP es presenta com 
una alternativa política necessària per a 
la ruptura amb l’Estat espanyol.  G.M.

Una ebrenca a la direcció de la CUP

RESUM DEL 2019

Adéu a l’any de les municipals 
i de les dos eleccions espanyoles

 El reforç de la majoria d’Adam Tomàs a Amposta 
ha contrastat amb el govern en minoria de Tortosa

  Soler aconseguia la primera majoria a Deltebre 
i Caparrós, poder governar en solitari a la Ràpita

El 2019 ha estat l’any de les 
municipals, però també el de 
les dos eleccions espanyoles 
amb només sis mesos de di-
ferència. D’una banda, el 26 
de maig se celebraven elec-
cions municipals, i ERC  es 
convertia en la primera força 
a les Terres de l’Ebre, amb 
majoria absoluta a 21 dels 24 
municipis en què va guanyar 
els comicis. La gran incòg-
nita era saber que passaria a 
Tortosa després de 12 anys de 
governs de convergents i post-
convergents, i amb Meritxell 
Roigé per primera vegada com 
a candidata a l’alcaldia. Els re-
sultats van donar una ajustada 
victòria a Junts per Tortosa, i 
d’entrada el fracàs en la for-
mació d’un govern d’esquerres 
ha permès a Roigé governar en 
minoria, tot i que la nit electo-
ral ja deixava la porta oberta a 
repetir l’entesa amb ERC.
A Amposta, l’equip d’Adam 
Tomàs va aconseguir una ma-
joria absoluta històrica de 16 
regidors. La formació va viure 
la nit electoral com una gran 
festa. De fet, Tomàs va dir que 
Amposta s’havia convertit en 
“la capital republicana del 
país”.   També Lluís Soler arra-
sava, en aquest cas a Deltebre, 
i aconseguia la primera ma-
joria absoluta al municipi. La 
seu d’Enlairem Deltebre cele-
brava amb eufòria els resultats 
aconseguits, i Soler mostrava 
la seva satisfacció per haver 
aconseguit la confiança majo-
ritària dels veïns amb una ma-

joria forta que permetrà donar 
continuïtat al seu projecte, tot 
i el retorn de Joan Alginet a la 
política municipal, ara com a 
líder d’ERC-Més Deltebre.
A Gandesa i Móra d’Ebre es va 
mantenir el mateix escenari 
polític, amb Carles Luz i Joan 
Piñol a l’alcaldia. Però una al-
tra majoria històrica d’aquest 
26-M és l’assolida pel candi-
dat d’ERC i actual alcalde de 
Sant Carles de la Ràpita, Josep 
Caparrós. També després de 
16 anys, el socialista Joan Cas-
tor Gonell continua sent l’al-
calde de Sant Jaume d’Enveja 
després de recuperar la majo-
ria absoluta que  va perdre en 
els comicis del 2015. 
Els resultats van donar a ERC 
majoria absoluta per governar 
als consells comarcals del Baix 
Ebre, el Montsià i la Ribera 
d’Ebre. També va fer possible 
un pacte a la Terra Alta que va 
apartar a Junts per Catalunya 
de l’ens comarcal, on l’antiga 
convergència havia governat 
des de la creació dels consells 
comarcals. La nova presiden-
ta, la republicana Neus San-
romà, va afirmar que la volun-
tat del nou govern comarcal 
és “canviar les dinàmiques, les 
polítiques i les metodologies 
de treball” de l’ens comarcal, 
després de 30 anys de governs 
convergents.
A la Diputació de Tarragona, 
el pacte entre Junts i ERC ha 
portat a Adam Tomàs i Meri-
txell Roigé a ocupar dos vice-
presidències. Roigé també es 
presidenta del Patronat de Tu-
risme després que Lluís Soler 
deixés el càrrec per assumir la 
presidència de l’ACM. 

Adam Tomàs i la resta de regidors d’Amposta, el dia de la investidura. // ARXIU.

Quatre representants a Madrid
Al marge de les eleccions municipals del 
maig, els ciutadans han estat cridats a les 
urnes en dos ocasions més. El 28 d’abril i el 
10 de novembre. Dos eleccions espanyoles 
en sis mesos per la falta d’acord per for-
mar govern. En els dos casos el guanyador 
va ser el PSOE i Pedro Sánchez, però amb 
escenaris ben diferents i amb un fort 
creixement de l’extrema dreta. L’endemà 
del 10-N, el primer secretari del PSC a les 
Terres de l’Ebre, Manel de la Vega, dema-
nava un govern d’Esquerres a Espanya. A 

l’Ebre, ERC es va imposar com a força he-
gemònica. Al novembre, els republicans 
van guanyar a 49 dels 52 municipis, fins i 
tot un més que en els comicis de l’abril, en-
tre els quals les quatre capitals de comar-
ca. Van ser escollits tres representants 
ebrencs a Madrid. Els republicans Norma 
Pujol i Miquel Aubà, com a diputada i se-
nador, i també Ferran Bel com a diputat de 
Junts. Més tard, el PSC va proposar a Ma-
nel de la Vega com senador per designació 
del Parlament de Catalunya.  

Cinta Bonet
TORTOSA 
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Un altre octubre als carrers
 La publicació de la sentència pel judici de l’1-O i 

les mobilitzacions han marcat una tardor calenta
 Roger Torrent presidia un acte institucional 

unitari a Xerta, poble natal de Carme Forcadell

El 14 d’octubre es feia pública 
la sentència del Tribunal Su-
prem pel judici de l’1-O. Les 
penes de presó imposades als 
presos independentistes van 
aixecar bona part del país, i 
les mobilitzacions ràpida-
ment van omplir els carrers. 
El món municipal, entitats i 
ciutadania van iniciar tot un 
seguit de mobilitzacions de 
rebuig a la sentència. El ma-
teix dia, molts ajuntaments, 
com el de Tortosa, Amposta 
o la Ràpita, van aprovar mo-
cions de rebuig i per dema-
nar l’amnistia del condem-
nats, mentre la ciutadania 
es concentrava als carrers. 
Més de 4.000 persones van 
respondre a la convocatòria 

d’Òmnium i l’ANC Terres de 
l’Ebre, només a Tortosa.
Les concentracions de pro-
testa van continuar al llarg 
de la setmana. Una de les 
més emotives va acabar amb 
l’encesa d’un miler d’espel-
mes al pont de l’Estat de Tor-
tosa. Alhora, a Xerta, poble 
natal de l’expresidenta del 
Parlament, Carme Forcadell, 
es convertia en l’epicentre de 
la protesta institucional con-
tra la sentència. En aquest 
municipi del Baix Ebre es va 
celebrar un acte que va aple-
gar 1.500 persones i al qual hi 
va participar el president del 
Parlament, Roger Torrent, 
qui va qualificar la sentència 
com un “acte miserable”.
La setmana de mobilitza-
cions va culminar a Tortosa 
amb una gran manifestació. 
Va ser divendres 18 d’octu-

bre, jornada de vaga general 
a Catalunya. En aquella oca-
sió, més de 5.000 persones 
es van manifestar des de la 
plaça Barcelona i fins arri-
bar a la plaça des del Bimi-
l·lenari des d’on es va creuar 
el pont sobre el riu Ebre i 
es va continuar per l’eix de 
l’Ebre (C-12) fins a la Caser-
na de la Guàrdia Civil.  Allí 
la manifestació es va aturar 
amb crits de “Fora les forces 
d’ocupació” o “1 d’Octubre, 
ni oblit ni perdó”. Finalment, 
la marxa va continuar pel 
pont de l’Estat fins arribar a 
la plaça de l’Ajuntament. 
També es van produir diver-
sos talls de carretera a l’N-
340 a Amposta i l’Ampolla, i a 
l’AP-7 a Aldea i l’Ampolla, on 
es van viure moments de ten-
sió entre manifestants i Mos-
sos d’Esquadra.  

Cinta Bonet
TORTOSA 

La manifestació de Tortosa del 18 d’octubre. // M.V.

RESUM DEL 2019

La nova presidenta del Se-
nat, la socialista madrilenya 
Pilar Llop, té vincles fami-
liars directes amb les Terres 
de l’Ebre. Tot i que va nàixer 
a Madrid el 1973, tant el seu 
pare com el seu avi eren na-
turals de Gandesa. Així ho 
va confirmar el nou senador 
i primer secretari del PSC a 
les Terres de l’Ebre, el torto-
sí Manel de la Vega. Segons 

va explicar, ell mateix va po-
der preguntar-ho a Llop en el 
marc de la sessió que donava 
inici a la XIV Legilstura a les 
Corts espanyoles.
Pilar Llop és jutgessa espe-
cialitzada en violència de gè-
nere, i ha estat senadora per 
designació de l’Assemblea de 
Madrid, així com diputada al 
mateix parlament autonòmic. 
Va fer el salt a la política ma-
drilenya l’any 2015, i tres anys 
més tard va ser nomenada de-
legada del Govern per a la 
Violència de Gènere, càrrec 

que va ocupar fins a l’abril 
d’enguany. Diversos mitjans 
han destacat el seu origen hu-
mil: el pare gandesà de Llop 
va ser taxista, tot i que des-
prés va treballar en un banc. 
La seua mare era estilista, i 
ella mateixa va treballar aju-
dant-la a la perruqueria men-
tre estudiava per a les oposi-
cions. En el seu primer 
discurs com a presidenta del 
Senat, Llop va fer un al·legat 
reclamant enfortir la lluita 
contra la violència masclista, 
“intolerable al segle XXI”. 

Les arrels gandesanes de la presidenta del Senat
Gustau Moreno
TORTOSA

Pilar Llop, el dia de la primera sessió al Senat // C21. 
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Quan el Parlament surt a torejar 
 L’aprovació d’una proposta de resolució per 

prohibir els bous provoca un terratrèmol polític
 Els alcaldes dels municipis que celebren actes 

taurins impulsen un front comú per la tradició

El 26 de setembre, el Parla-
ment de Catalunya votava a 
favor de la prohibició dels 
correbous. Es tractava d’una 
proposta de resolució pre-
sentada pel grup parlamen-
tari del grup de Catalunya 
en Comú Podem, que va ser 
avalada amb 50 vots a favor, 
17 en contra i 61 abstencions. 
El resultat de la votació, al 
debat de política general, va 
encendre l’alarma entre els 
aficionats als bous a les Te-
rres de l’Ebre. De fet, ràpida-
ment l’Agrupació de Penyes i 
Comissions Taurines va con-
vocar una assemblea extraor-
dinària per de coordinar les 
accions dels aficionats. 
En paral·lel, es creava un 

front institucional per defen-
sar els correbous. Una vinte-
na d’alcaldes i regidors de les 
Terres de l’Ebre, als quals es 
va afegir també el de Cardo-
na, es van reunir a Amposta 
per fer front comú i mostrar 
unitat en defensa dels corre-
bous i en contra d’una decisió 
que consideren que el Parla-
ment va prendre “sense te-
nir en compte” la sensibilitat 
d’una part del territori. L’al-
calde de Sant Jaume d’Enve-
ja, Joan Castor Gonell, no va 
dubtar a afirmar que arriba-
rien “fins on fes falta”.
Mentrestant, Tots Som Poble, 
l’entitat ciutadana en contra 
dels correbous nascuda a 
Amposta, va retreure als al-
caldes dels municipis taurins 
que parlessin en nom de les 
Terres de l’Ebre per defensar 
els actes taurins. Des de l’en-

titat es va recordar que “men-
ys d’un 50%”” dels municipis 
del territori celebren corre-
bous i que “molta gent 
d’aquestes poblacions es ma-
nifesta marcadament anti-
taurina”. Enmig de la polèmi-
ca, alcaldes com el d’Amposta, 
Adam Tomàs, o el de Xerta, 
Roger Avinyó, es mostraven 
partidaris de celebrar con-
sultes ciutadanes sobre els 
bous. De fet, un veí de Xerta, 
el veterinari Joaquim Mora-
les, ha iniciat una recollida 
de signatures per celebrar 
una consulta sobre la conti-
nuïtat dels bous embolats al 
municipi.  I el 7 de desembre, 
en el marc de les Festes de la 
Segregació de Camarles, se 
celebraven els últims bous de 
l’any a les Terres de l’Ebre. El 
sector taurí reivindicava allà 
que els bous són cultura.  

Cinta Bonet
AMPOSTA

ERC de l’Ebre va sortir en defensa dels bous. //  ARXIU.

La construcció i posada en 
marxa d’un dipòsit de residus 
a Riba-roja d’Ebre ha estat un 
altre dels temes que ha gene-
rat força polèmica al territori 
aquest 2019. L’any arrencava 
amb mobilitzacions de la ma-
jor part de la comarca de la 
Ribera d’Ebre, encapçalades 
pel mateix Consell Comarcal, 
en contra del projecte. De fet, 
a finals de gener, l’ens comar-

cal aprovava una moció de re-
buig al projecte. La presiden-
ta riberenca, Gemma Carim, 
assegurava que la comarca 
sí que vol indústria, però no 
un abocador on han de portar 
els residus de la resta de Ca-
talunya. En canvi, l’alcalde de 
Riba-roja, Antonio Suárez, va 
defensar des del primer mo-
ment que el projecte s’havia 
fet amb les tramitacions am-
bientals i urbanístiques per-
tinents. Però el conseller del 
departament de Territori i 
Sostenibilitat, Damià Calvet, 

es va mostrar partidari de re-
visar la llicència ambiental, 
per intentar trobar “escletxes 
legals” per aturar el projecte.
Ràpidament, però, l’Ajunta-
ment de Riba-roja atorgava 
la llicència d’obres a la UTE 
Lestaca per començar a cons-
truir el dipòsit de residus in-
dustrials no perillosos, per 
estar acabats el 17 de juliol, 
quan caducava la llicència 
ambiental. Suárez insistia en 
que es tractava d’una “opor-
tunitat econòmica i laboral”.
Aquest fet va portar al conse-

ller a cessar Suárez com a di-
rector territorial de Territori 
i Sostenibilitat, per “pèrdua 
de confiança en la seva perso-
na”. Dies després, una trente-
na de veïns es concentraven 
davant de l’edifici de les de-
legacions de la Generalitat, a 
Tortosa, per donar suport a la 
construcció de l’abocador.
Tot seguit, onze dels cator-
ze ajuntaments de la Ribera 
d’Ebre i dos ajuntaments del 
Segrià van presentar un con-
tenciós administratiu contra 
la llicència d’obres del dipò-

sit de residus industrials de 
Riba-roja d’Ebre. 
Al maig, més de 300 persones 
es van manifestar des de 
Móra la Nova i fins a les por-
tes del Consell Comarcal de 
la Ribera d’Ebre per mostrar 
el seu rebuig al projecte. I 
l’endemà, més d’un centenar 
de veïns favorables, però da-
vant de l’Ajuntament de Ri-
ba-roja. Les obres van conti-
nuar endavant complint els 
terminis i aquest mes de des-
embre va obtenir el codi ges-
tor per començar a operar.    

Un dipòsit de residus amb oposició 
al carrer i una forta polèmica política
Cinta Bonet
RIBA-ROJA D’EBRE
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Contraprestacions reals i tangibles
 El president d’ERC a l’Ebre afirma que la 

investidura de Sánchez no pot ser a canvi de res
 El també diputat remarca que a Catalunya és 

prioritari un nou pressupost de la Generalitat

El president d’Esquerra a 
les Terres de l’Ebre, el cana-
reu Alfons Montserrat, ha 
afirmat que l’abstenció dels 
republicans a la investidura 
de Pedro Sánchez només pot 
ser a canvi de contrapartides 
“reals i tangibles” per a Ca-
talunya. Amb tot, ha destacat 
que el PSOE haja començat 
a reconèixer que el conflicte 
català és de naturalesa políti-
ca. “Això és una obvietat aquí, 
però malauradament és un 
pas importantíssim perquè 
implica reconèixer que hi ha 
un problema polític que no és 
un problema català, sinó un 
problema atàvic de l’Estat es-
panyol al llarg de la història”, 
va dir Montserat durant una 

entrevista a Canal 21 Ebre. 
“A l’hora de negociar, òbvia-
ment, l’abstenció, només pot 
ser a canvi de contrapresta-
cions que siguen reals i tangi-
bles”, va reiterar: “S’ha fet un 
pas, però o bé hi ha avenços 
importants i tangibles, o real-
ment no es podrà justificar 
esta abstenció”.
Montserrat va recordar que 
durant molts anys Catalunya 
ha sigut moneda de canvi, i 
que s’ha atiat la catalanofò-
bia. “I una vegada creat este 
substrat de catalanofòbia, 
quan arriba el moment de fer 
alguna concessió que en al-
gun altre lloc estaria justificat, 
aquí aleshores es topa amb la 
intransigència d’aquella gent 
que ha estat socialitzada amb 
aquests valors. Segur que ara 
seure i negociar seria més fà-
cil si abans de, o en campanya 

electoral, no s’haguessen sa-
crificat valors progressistes, o 
presumir que te truquen per 
telèfon i no et vols posar”, va 
recriminar el republicà al lí-
der del PSOE. “Tampoc pot 
estranyar-se que a l’Estat es-
panyol partits d’extrema dreta 
com Vox traguen 52 diputats”, 
va lamentar.
Tot i així, el president d’ERC a 
l’Ebre confia en què es puga 
assolir un acord polític que 
permeti un canvi de planteja-
ment de l’Estat espanyol. D’al-
tra banda, quant al possible 
avançament electoral a Cata-
lunya, el també diputat al Par-
lament va dir que ara l’objec-
tiu ha de ser l’aprovació d’un 
nou pressupost: “Seria molt 
important, perquè la dificultat 
de governar serà notòria; ens 
plantarem a l’any 2020 amb 
un pressupost del 2017”. 

Gustau Moreno
ALCANAR

Alfons Montserrat, a Canal 21 Ebre. // C21.

EL DEBAT SOBRE LA INVESTIDURA

Podem vol consolidar-se i 
créixer a les Terres de l’Ebre, 
al marge dels comuns i d’al-
tres formacions com Movem. 
Així ho va confirmar la coor-
dinadora ebrenca de Podem, 
Rosabel Recio, després que el 
partit celebrés a Roquetes 
una assemblea territorial per 
analitzar els resultats del 
10-N amb la militància, així 
com la situació política i els 

següents passos del partit. 
“La nostra intenció és créixer 
en cercles, tenim uns 5.900 
inscrits a la zona de Tarrago-
na, i el que volem és potenciar 
la militància, les bases, i crear 
cercles a les poblacions on te-
nim inscrits”, va dir. Segons 
va apuntar, l’objectiu princi-
pal els propers mesos és posi-
cionar-se i començar a 
créixer, tot marcant un perfil 
propi al marge dels comuns o 
de Movem. De fet, quant a 
Movem, Recio va matisar que 
dins de la formació hi ha gent 

que no és propera als comuns, 
“amb diferents sensibilitats”, 
i que això dificulta les possi-
bles confluències amb Podem 
a nivell territorial, com ja es 
va poder veure a les últimes 
municipals. “Movem no re-
presenta l’àmbit de Podem a 
les Terres de l’Ebre, tot i que 
sí que hem confluït en altres 
llocs”, va remarcar. Segos Re-
cio, seguiran molt de prop la 
política municipal en llocs 
com Amposta o l’Aldea, on 
Podem es va quedar a les por-
tes d’obtenir representació. 

Podem vol créixer a l’Ebre al marge dels comuns
Gustau Moreno
AMPOSTA

Una imatge de Rosabel Recio. // C21. 
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LA FLIXENCA Norma Pujol, diputa-
da d’ERC al Congrés espanyol, va pro-
metre el càrrec en la sessió d’inici de la 
XIV Legislatura vestida amb una sa-
marreta del col·lectiu antifeixista El 
Biberó. Es tracta d’una entitat relati-
vament nova, que va presentar-se al 
setembre del 2019 a Flix. El col·lectiu 

està format majoritàriament per gent 
de la població, però amb la intenció 
d’incorporar nous membres dels po-
bles veïns. Es defineixen com “una 
agrupació interessada en combatre el 
feixisme, el racisme i el masclisme des 
d’una òptica respectuosa, social, in-
formativa i educativa”. Els objectius 

del col·lectiu antifeixista El Biberó són 
col·laborar amb la integració de la so-
cietat; denunciar qualsevol acció ra-
cista, feixista o masclista; crear siner-
gies entre els diferents associacions i 
clubs, i organitzar activitats per a tots 
els públics amb una finalitat educati-
va i integradora.   

La camiseta antifeixista de la diputada flixenca d’ERC

Com anem perdent la llengua
UNA NOTÍCIA preocupant. 
A Galícia les xiquetes i els 
xiquets estan deixant de par-
lar el gallec, perquè les famí-
lies deixen de parlar-los en 
aquesta llengua. El català se-
gurament no està en aquesta 
situació, tot i que sabem que 
a Catalunya el percentatge de 
persones que tenen el català 
com llengua habitual és me-
nor que les que tenen el cas-
tellà. A l’Ebre aquesta relació 
s’inverteix. Però, què passa 
amb la llengua a l’Ebre?

SEGUR que heu vist sama-
rretes que tenen impreses 
moltes paraules ebrenques. 
Potser fins i tot us n’heu 
comprat alguna. Depenent 
de l’edat, potser heu sen-

tit parlar del diccionari 
ebrenc-català, en el qual es 
relacionen algunes paraules 
i frases típiques del territori 
amb el seu significat en ca-
talà estàndard.

ÉS BONIC lluir la nostra 
variant de l’idioma, perquè 
en podem presumir i mostra 
que som un territori de cruï-
lla, que comparteix trets cul-

turals i lingüístics al nord i al 
sud del Sénia.

ARA BÉ, cuidem la nostra 
llengua des del punt de vista 
de no perdre els trets carac-
terístiques del territori? Ho 
fem a casa? Es fa a l’escola? 
En tinc dubtes.

QUANTES xiquetes i xi-
quets aprenen a dir menut 

i xicotet a l’escola? Potser 
és un cas particular, però jo 
diria que en moltes escoles 
ebrenques aprenen a dir pe-
tit, com si menut o xicotet 
fos una incorrecció que cal 
abolir. Un gran error. I poal, 
granera, etc.?

APRENDRE català no entra 
en contradicció amb apren-
dre a parlar amb la variant de 
cada territori. Quan s’aprèn 
la llengua és tan vàlid apren-
dre l’estàndard pur, que té 
tendència a semblar més 
central, com la forma correc-
ta del territori. Sense barba-
rismes, sense incorreccions, 
però la pròpia. De fet, així es 
permet a les proves d’accés 
a la universitat i en els exà-

mens oficials als diferents 
nivells de català.

PER QUÈ, doncs, l’escola 
ebrenca no vetlla per pre-
servar les característiques 
pròpies del català nord-oc-
cidental de transició, amb 
les seves particularitats, en 
comptes d’optar per una 
uniformitat antinatura de la 
llengua?

MALAURADAMENT ma 
filla prefereix dir que una 
cosa és petita, i no xicoteta, 
perquè així ho ha après a 
l’escola. Tant de bo això po-
gués canviar per a les gene-
racions futures. 

MANEL ZAERA

INFORMÀTIC I MÚSIC

Terratrèmol judicial
LA SENTÈNCIA del Tri-
bunal de Justícia de la Unió 
Europea (TJUE) respecte 
a la immunitat d’Oriol Jun-
queras com a eurodiputat és 
una primera victòria clara 
de l’independentisme en seu 
judicial, però també en clau 
política per les conseqüèn-
cies que se’n deriven i el 
moment polític en el que es 
produeix.

LA VIA JUDICIAL que 
Mariano Rajoy va decidir 
iniciar com a resposta al 
Procés està començant a aï-
llar l’Estat espanyol davant 
de la justícia internacional. 
Al grup d’experts Interna-
tional Trial Watch, a Amnis-
tia Internacional i al Grup 
de detencions arbitràries de 
les Nacions Unides, ara se’ls 
suma el TJUE per a cons-
tatar la vulneració de drets 
per part de la justícia espan-
yola. La doctrina Junqueras 
és un descrèdit per a l’Es-
tat, una patata calenta per 

al Tribunal Suprem –que ha 
de decidir sobre com aplicar 
la sentència–, i un impuls 
per a la internacionalitza-
ció de la causa catalana. En 
aquest sentit, la decisió del 
tribunal europeu fa tronto-
llar l’euroordre contra els 
polítics exiliats, obliga a 
moure’s al Parlament Euro-
peu permetent recollir les 
acreditacions provisionals 
com a eurodiputats a Carles 
Puigdemont i a Toni Comín, 
i és un terratrèmol que con-
dicionarà l’horitzó polític 
espanyol i català.

UN TERRATRÈMOL al 
que cal sumar la sentència 

del TSJC en la que inhabilita 
per desobediència al presi-
dent Quim Torra per mante-
nir una pancarta amb el llaç 
groc al balcó de la Genera-
litat. Una sentència contra 
Torra que no és ferma però 
que no ajuda a destensar la 
situació i que pot posar data 
de caducitat a una legislatu-
ra catalana en la que el Go-
vern està negociant els pres-
supostos amb els Comuns, 
i on tots els espais polítics 
s’estan reestructurant.

EL REVÉS europeu al Su-
prem ha sacsejat les nego-
ciacions entre el PSOE i ERC 
per a la investidura de Pedro 

Sánchez. Els republicans 
han congelat formalment 
unes negociacions –força 
avançades– fins que no hi 
hagi un canvi de paradigma 
que posi fi a la via repres-
siva. En aquest sentit, des 
d’ERC han estat molt clars 
en el seu Congrés: aposten 
per prioritzar el diàleg i la 
negociació amb l’Estat per 
a celebrar un referèndum 
d’autodeterminació, sense 
renunciar a cap via demo-
cràtica i pacífica; i insten 
als socialistes a desplaçar la 
repressió per una via políti-
ca que obri una nova etapa. 
És respecte a aquest darrer 
punt on –veladament– els 
republicans reclamen que el 
pronunciament de l’Advoca-
cia de l’Estat (que depèn del 
Ministeri de Justícia) s’in-
clini per permetre l’excarce-
ració temporal de Junqueras 
perquè reculli la seva acta 
com a eurodiputat. Una de-
cisió que, tot i ser contraria 
al criteri de la Fiscalia Gene-

ral, serviria –juntament amb 
la pactada mesa de negocia-
ció entre governs– per a que 
ERC ho presentés tot plegat 
com una victòria i facilités la 
investidura.

UN CONDICIONAMENT 
dels suports a Sánchez com 
una conquesta per a afrontar 
un 2020 decisiu, on un canvi 
de lideratge en el Procés és 
necessari per a que aquest 
avanci cap a l’autodetermi-
nació, la República Catalana 
i la justícia social; i per a 
obrir una nova etapa on la 
decisió del TJUE serveixi de 
guia per a la defensa dels 
drets fonamentals. 

JESÚS GELLIDA

POLITÒLEG 

I INVESTIGADOR SOCIAL
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52.740 és el nombre d’afi-
liats a la Seguretat Social 
a les Terres de l’Ebre, du-
rant el tercer trimestre del 
2019. Són 615 més que 
l’any anterior: les xifres de 
la Càtedra d’Economia Lo-
cal i Regional (CELiR) de la 

URV, en el seu últim Butlle-
tí d’Anàlisi de la Conjuntu-
ra Local. Es tracta d’un in-
forme que no inclou gaires 
canvis, i que constata que 
les Terres de l’Ebre conti-
nuen creixent pel que fa a 
la creació d’ocupació.  
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EDITORIAL

L’AP-7 gratuïta, una victòria de la gent
L’AUTOPISTA AP-7 ja és gratuïta entre Alacant i 
Salou, un cop que ha quedat alliberat aquest tram 
amb el venciment de la pròrroga de la concessió que 
tenia Abertis. Ha estat, sobretot, l’èxit de la platafor-
ma Prou! AP-7 Gratuïta Ja, que un grup de veïns dels 
municipis afectats per l’N-340 van crear per reclamar 
solucions immediates a l’alta sinistralitat. El passat 14 
de desembre feien el seu 240è i últim tall de carretera. 
De fet, han estat quatre anys de lluita incansable, amb 
un total de 1.558 dies de reivindicacions constants. No 
sempre amb la classse política de cara, ni tan sols al 
seu costat, el moviment veïnal no ha defallit fins acon-
seguir la no renovació de la concessió i l’aixecament 

dels peatges, que el govern en funcions del PSOE ha 
tirat endavant complint amb un dels seus compromi-
sos electorals a Catalunya i al País Valencià.

De fet, és també just reconèixer la fermesa del minis-
tre de Foment en funcions, José Luis Ábalos, que pre-
veu que el trànsit a l’AP-7 puga créixer un 30% arran 
de l’aixecament de barreres en el tram entre Salou i 
Alacant. Un increment del trànsit que, segons Ábalos, 
és assumible amb la infraestructura actual, i per això 
no es planteja l’ampliació d’aquest tram de l’AP-7 amb 
un tercer carril. A més, Ábalos creu que encara és mas-
sa aviat per abordar el finançament i la sostenibilitat 

de les vies d’alta capacitat, tot admetent que no hi ha 
“cap proposta” concreta sobre possibles peatges tous 
o vinyetes. I és que, mentre que el govern català sí que 
demana la implantació d’una vinyeta per circular per 
autopistes i autovies del país, i fins i tot s’ofereix per 
fer-ne una prova pilot a Catalunya, des de la Generali-
tat Valenciana es rebutja qualsevol opció que no siga la 
gratuïtat total de l’AP-7. I Ábalos és valencià.

De fet, el proper cavall de batalla de la plataforma veï-
nal serà combatre la vinyeta, així com aconseguir un 
tercer carril per a l’AP-7, a més de la millora dels acces-
sos i de les àrees de descans. La lluita continua. 

Per sobre de la veritat, la unitat d’Espanya
EL TÍTOL de l’article ja ex-
plica el terrabastall que s’ha 
armat en aquesta Espanya, 
que el seu principal proble-
ma és Catalunya. Però a més 
tenen embolics a tots nivells; 
un dèficit difícil d’assumir, 
un sistema de pensions in-
sostenible, milers d’avis mo-
ren abans de rebre els ajuts 
a la dependència sol·licitada, 
mantenen un atur irresistible 
per un país normal, els rics 
cada cop ho son més i alguns 
segueixen emportant-se els 
beneficis il·legals a paradi-
sos fiscals, la classe mitjana 
s’empobreix, els bancs em-
barguen i desnonen a cen-
tenars de famílies, Càritas 
augmenta els aliments i els 
ajuts a repartir entre pobres, 
els polítics s’alien per manar 
amb l’extrema dreta retrò-
grada, convocar eleccions 
perquè no es pot formar go-
vern, les autonomies estan 
mal finançades, la corrupció 
del PP abraça tots els nivells 
de la vida madrilenya… tot, 
un autèntic desgavell.

PRINCIPALMENT, va ser 
provocat per l’expresident 
Rajoy, un cop el seu partit 
va enderrocar inconstitucio-
nalment l’Estatut aprovat al 

Parlament de Catalunya, a 
les Corts d’Espanya i refe-
rendat. Davant la indignació 
ciutadana, no va acceptar 
el diàleg proposat per l’ex-
president Mas sobre els 21 
punts. Per prepotència, va 
preferir seguir avant amb 
les seves il·legalitats abans 
que raonar, parlar i arreglar 
la situació. Veure dos mi-
lions de catalans al carrer 
mobilitzats i emprenyats, 
hauria hagut de fer reflexio-
nar qualsevol polític per poc 
intel·ligent que fos. Un pro-
blema de competències esta-
tutàries anul·lades inconsti-
tucionalment, poc a poc, per 
incomprensió, per inoperàn-
cia i per dejecció, va anar-se 
embolicant, per no afron-
tar-ho, fins a arribar on ara 
som: presons, exilis, inhabi-
litacions, atonyinaments, re-
pressions, multes i una atzu-
cac de difícil sortida.

QUANT DE MAL pot arri-

bar a produir a tot l’Estat un 
president de govern tan in-
competent com Rajoy! Amb 
ell va arribar el desori, la 
corrupció, la judicialització 
de la política i el trencament 
del seu partit. Tan elemental 
és el seu intel·lecte, que ara 
està presentant per Espan-
ya el seu llibre per vendre’s 
com una gran figura políti-
ca quan precisament en el 
seu argumentari desglossa 
les incompetències i errors 
continuats, base de la majo-
ria dels mals que ha provocat 
el terrabastall que vivim. Va 
nodrir l’enfrontament con-
tra Catalunya, desprestigiar 
la Corona, elevar a partit po-
lític l’extrema dreta exaltada 
com en temps de la Repúbli-
ca, manipular la premsa i la 
televisió pels grans poders 
econòmics i ajudada pels 
polítics, les elits de l’Íbex, i 
l’església espanyola. Va ven-
dre catalanofòbia a dojo, i a 
ell i als seus seguidors, ara 

els resulta difícil retrocedir 
davant de tantes fal·làcies 
repartides i repetides com a 
veritats.

PERÒ LA JUSTÍCIA euro-
pea, cansada de tanta injú-
ria, els obliga a acceptar la 
immunitat de Junqueras i 
per antonomàsia la de Puig-
demont, Comin i Ponsatí. 
Un problema intern de poca 
magnitud que s’ha conver-
tit en problema europeu. I 
a més, existeix el dubte si la 
justícia espanyola escoltarà 
el Tribunal Europeu. Jo crec 
que la mentida continua-
da l’ha feta tan grossa que 
se l’han acabat per creure, 
estan obcecats i els resulta 
difícil retrocedir. No volen 
admetre l’error de Rajoy i 
plegats s’hi han fet solidaris, 
per mantenir el concepte de 
la Unitat d’Espanya per so-
bre de la veritat, la justícia i 
els drets humans.

L’ALTA JUSTÍCIA espan-
yola que tants cops ha estat 
rectificada per Europa res-
pecte a Catalunya, cal veure 
quines solucions emprendrà 
davant de l’ordre tan clara i 
manifesta que està obliga-
da a acatar. S’ho prendrà de 

riure i culparà el magistrats 
europeus per parcials com 
manifesta l’exministre Bo-
rrell? Les contradiccions es-
panyoles son manifestes i el 
desordre interior dels partits 
i magistrats del TC son tan 
incongruents que ens han si-
tuat en un moment “de caixa 
o faixa” i tot queda lligat al 
vot de Catalunya per aprovar 
pressupostos i tirar endavant 
la formació del govern. 

AL FONS només els queda 
el remei de dialogar i cercar 
solucions per la investidura i 
els pressupostos. La unitat 
d’Espanya no es pot mante-
nir sobre mentides i injustí-
cies continuades. I el TC ha 
de fer el possible en restau-
rar l’ambient polític, cercant 
concòrdia, evitant l’enfron-
tament i esmenant errors al 
judici dels empresonats, in-
habilitats, exiliats i multats 
que per ser polítics, mai hau-
rien d’haver arribat a mans 
judicials. 

ANTON MONNER

HISTORIADOR 

I CRONISTA DE GANDESA

 OPINIÓ 
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PAM

La nova governança sobre 
impostos municipals

SÓC UN GRAN FAN de les 
sèries de política. Els que em 
coneixeu sabeu que sóc un 
gran seguidor de la sèrie Bor-
gen i hi ha un episodi on algú 
diu «Something is rotten in 
the state of Denmark» (Al-
guna cosa fa olor de podrit a 
Dinamarca). Natros aquí a Ca-
talunya ho traduiríem per «no 
hi ha un pam de net». La ma-
teixa frase és pronunciada per 
Marcelo dins de l’obra dramà-
tica de Shakespeare, Hamlet.

DE FET, la frase original diu, 
textualment: «Alguna cosa fa 
olor de podrit a l’estat de Di-
namarca». Recalcar «estat de 
Dinamarca», en combinació 
amb l’olor, fruit de la podridu-
ra, és una potent metàfora: de 
la mateixa manera que el peix 
comença a podrir pel cap, 
l’estat comença a fer-ho pels 
seus dirigents. Si els dirigents 
no dirigeixen bé, amb trans-
parència i eficàcia, l’Estat no 
funciona.

I VULL FER un exercici de 

lingüística i semàntica, amb lo 
del pam de net. Sobretot de joc 
net. Segons en quin context es 
diu, un pam pot ser el so d’una 
clatellada, o un tir als còmics, 
o també una mesura manual, 
o en política municipal, el cas 
que ens pertoca, un exercici 
de transparència i un contrac-
te en la ciutadania. Però anem 
a pams, i expliquem que és un 
PAM (Pla d’Acció Municipal). 
És un document d’intencions 
de què fer dins d’una ciutat a 
nivell d’inversions i serveis, 
o sigui, un pacte, pam dalt 
pam baix, entre governants i 
poble. Un document on hi ha 
de constar com vol deixar el 
govern de la ciutat quan ells 
marxin, i alhora, un document 

on la ciutadania podrà jutjar 
si s’ha complert allò pel qual 
van votar l’opció que van vo-
tar. Un pacte de joc net.

A AMPOSTA, este document 
és totalment necessari, im-
prescindible, i prioritari,… I 
molts de vatros vos pregun-
tareu: I això? Si mai n’hem 
fet de PAM, ara per a què?. 
Us ho argumento. Primer de 
tot, durant el primer mandat 
del govern Tomàs, cada tant, 
hi havia anuncis d’inversions, 
exemples: Pavelló d’Esports2, 
el centre per les Mestresses 
de Casa, canvi d’enllumenat 
LED, centre cívic de la Gent 
Gran, projecte de pluvials, 
contracte de la neteja, pàr-

quing de l’Hospital Comar-
cal, FABLab, la compra de les 
Monges… i la cosa va anar en 
augment conforme ens apro-
pàvem al 26 de maig, mentre 
també, casualment, durant 
l’últim any, augmentava la 
despesa en festes i es portava 
una gran estrella com Melen-
di. També van anunciar un 
pàrquing a l’avinguda de la 
Ràpita, a principis d’any, i que 
estaria acabat en un termini 
d’un mes, i a l’entrar a desem-
bre no està realitzat.

DE TOT lo que es va prome-
tre, hi ha ben poca cosa feta. 
Tot portava, i porta, retard. 
Però com la gent percebia 
que es feien coses, bé, millor 
dit, que s’anunciaven coses, 
doncs li va donar una majoria 
ampliada al govern actual. Un 
govern que va fer una cam-
panya electoral amb el llema 
“Seguim endavant”, i on en el 
míting final el seu cap de llis-
ta va afirmar: “No us diré què 
hem fet perquè ja ho heu vist, 
i no us diré què farem perquè 

ja ho veureu”. És seriós això? 
Doncs ara volem veure escrit 
allò que ja ho veureu. Posar 
negre sobre blanc el projecte 
d’Amposta. A 4¡quatre anys 
vista. Això és un PAM. No 
mos volem quedar en un pam 
de nas quan no s’hagi fet res.

I LA CIUTADANIA ha 
d’anar en un pam d’ulls d’aquí 
a quatre anys per veure que 
s’ha fet i que no s’ha fet. I te-
nir més eines per poder jutjar 
la tasca del govern. Amb se-
riositat, amb rigor, i exigència. 
Perquè si no ho fem anirem en 
un pam de llengua fora treba-
llant per guanyar diners per 
pagar els nous tributs que es 
faran a la ciutat. Ja n’hem tin-
gut un exemple amb el clave-
gueram, el govern ha fet pam i 
pipa a la ciutadania fent pagar 
dos cops pel mateix concepte. 
Quan tot just l’economia s’ha 
aixecat un pam de terra. Pata-
pam! Clatellada que va i no 
serà la última. 

MANEL MASIÀ

PORTAVEU DE 

JUNTS PER AMPOSTA

PER PODER transformar els 
nostres pobles i ciutats, per 
poder modernitzar-los i ade-
quar-los a les necessitats dels 
ciutadans, els ajuntaments re-
quereixen de recursos econò-
mics suficients. Ara bé, la 
qüestió és saber d’on han de 
venir aquests recursos econò-
mics. Jo sóc dels que sempre 
he defensat que els responsa-
bles polítics s’han d’esforçar 
en ser bons gestors i no recap-
tadors. 
 
ELS CIUTADANS, mit-
jançant l´Impost de Renda de 
les Persones Físiques i dels 
impostos directes que gra-
ven al consum, contribuïm en 
una mesura molt important 
a la sostenibilitat del sistema 
en el seu conjunt. Impostos, 
aquests, que recapta l’Estat i la 
Generalitat, i que en una part 
retornen directament als nos-
tres ajuntaments. Uns diners 
que arriben via transferència 
en funció de moltes variables i, 

d’una manera molt equitativa. 
Ara bé, si els polítics s’espavi-
len en obtenir més recursos 
econòmics, aquests també po-
den arribar en ajuts o subven-
cions d’altres administracions, 
com són la Comunitat Euro-
pea i les diputacions, a part de 
les anomenades anteriorment 
de l’Estat Espanyol i la Gene-
ralitat de Catalunya.

NO OBSTANT això, aquests 
diners són insuficients. Per 
aquest motiu, l’Estat dota d’au-
tonomia suficient als ajunta-
ments perquè puguin obtenir 
més recursos econòmics, via 
recaptació d’ impostos, taxes 
i preus públics, per així no-

drir-se econòmicament amb 
la finalitat de prestar serveis, 
mantenir les instal·lacions i 
equipaments, i fer-ne de nous 
si cal per millorar el benestar 
dels ciutadans.

ELS NOSTRES governants 
mai en tenen prou perquè vo-
len lo millor pel seu poble, 
però el que no poden preten-
dre és que, aquest afany per 
ser els millors, ens ofegui als 
contribuents perquè encara 
no hem adquirit ni de lluny el 
poder adquisitiu i econòmic 
d’abans de la crisi. Per tant, 
prudència seria la virtut més 
lògica que s’ha de demanar als 
alcaldes i alcaldesses i no esti-

rar més el braç que la mànega. 
A tots ens agradaria tenir una 
casa millor, un cotxe més gran 
o tenir més que el nostre veí, 
però com no tenim a ningú que 
pagui per nosaltres, no ho fem.     

A LA VISTA de les dades ob-
tingudes i que han estat publi-
cades,  podem apreciar amb 
claredat que una part dels nos-
tres governants no perceben el 
fet irrefutable de la persistèn-
cia de la crisi econòmica, i han 
aprofitat que la gent els hi ha 
augmentat la seva confiança 
per pujar els  impostos, com si 
la majoria absoluta els hi do-
nés immunitat per fer el que 
vulguin. Com a exemple més 
rellevant d’aquesta voracitat 
recaptadora  tenim ciutats de 
les Terres de l’Ebre com són 
Amposta, Móra d’Ebre i Sant 
Carles de la Ràpita, entre d’al-
tres.

LA VERITAT és que cap dels 
governants d’aquestes ciutats 

portaven en el seu programa 
electoral pujar els impostos, 
no fos cas que la ciutadania 
els penalitzés i no poguessin 
obtenir la tan desitjada majo-
ria absoluta. I què curiós que 
alcaldes/esses que no l’han 
obtingut, ni s’ho plantegen re-
captar més diners pels serveis 
municipals.  

PODEM DIR, doncs, que la 
majoria absoluta no és bona? 
El poble es sobirà per decidir 
qui els ha de governar i en qui-
nes condicions. No és menys 
cert que no li agrada a ningú 
pagar impostos, però com en 
tot a la vida una certa mesura 
és bona, i aquí no n’hi ha hagut 
perquè la gent no ha vist incre-
mentat el seu poder adquisitiu 
en la mesura en què veuran 
augmentats els seus rebuts 
municipals, com per a que la 
nova governança legitimada 
per les urnes suposi pagar uns 
impostos més alts. 

FRANCESC MIRÓ

PRIMER SECRETARI 

DEL PSC D’AMPOSTA
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No volem el trasllat del servei 
de radioteràpia i volem el nou hospital
ESPEREM que el Govern de 
la Generalitat mantingui l’ac-
celerador lineal i la unitat de 
radioteràpia al complex de 
l’Hospital de la Santa Creu 
de Jesús, tal i com demana la 
moció que el Grup Munici-
pal del PSC vam portar a de-
bat al ple de desembre arrel 
de la baralla mediàtica entre 
l’Ajuntament de Tortosa i els 
Serveis Territorials de Salut 
que estem vivint les darreres 
setmanes, i que va ser votada 
a favor de tots els grups, amb 
l’excepció dels Republicans.

I HO VAM FER des del més 
absolut respecte als malalts i 
en pro del seu benestar, defu-
gint de tacticismes polítics i 
d’actituds personalistes, com 
les del senyor Vallespí, de 
Movem Tortosa, que sembla 
que vol fer d’aquests temes 
una qüestió pròpia i perso-
nal.

A LA MOCIÓ reiterem en 
el que vam defensar el ple 
del passat gener de 2019, en 
què vam votar en contra de la 
modificació puntual per tras-
lladar la unitat de radioterà-
pia del complex de l’Hospital 
de la Santa Creu al Verge de 
la Cinta, entenent que aquest 
trasllat respon a un model 
d’hospital que no és el que 

nosaltres voldríem, ni creiem 
que sigui el que necessita 
Tortosa i les Terres de l’Ebre, 
és afegir més problemes i 
gastar diners en va.

ACTUALMENT, al recin-
te hospitalari de Jesús reu-
neix les condicions idònies 
d’aparcament i d’accés i els 
pacients es troben amb un 
espai exclusiu per a ells i, 
si no, que els ho preguntin 
als usuaris. Una instal·lació 
que va dur a terme el govern 
progressista encapçalat pel 
president Josep Montilla i la 
consellera Marina Geli, amb 
el consens dels professionals 
mèdics i de les associacions 
de lluita contra el càncer.

EN CANVI, amb la nova ubi-
cació, s’agreujarà el proble-
ma dels accessos i de l’apar-
cament i els pacients hauran 
de compartir espais d’accés 
amb altres serveis, perdent 
part de l’actual privacitat que 
ara gaudeixen.Podem arribar 
a entendre que la unitat de 

quimioteràpia hagi d’estar 
junt al servei d’oncologia 
perquè estan directament 
lligades, però aquest no és 
el cas actual de la unitat de 
radioteràpia, que ja compta 
amb el seu servei mèdic es-
pecífic; en qualsevol cas es 
podria plantejar a l’hora de 
fer un nou hospital.

AMB LA MOCIÓ aprovada 
es demanarà mantenir l’ac-
celerador lineal i la unitat de 
radioteràpia al complex de 
l’Hospital de la Santa Creu 
a Jesús, fins que no es resol-
guin els temes d’accessibili-
tat i aparcament a l’Hospital 
Verge de la Cinta o fins que 
es construeixi el nou hos-
pital de les Terres de l’Ebre 
a Tortosa, i que s’instal·li i 
posi en funcionament el nou 
accelerador lineal donat per 
la Fundació Amancio Orte-
ga l’any 2017, per tal d’oferir 
un millor servei als usuaris. 
Perquè, en aquests dos anys 
que portem batallant el nou 
accelerador ja estaria en fun-

cionament i no faria falta que 
alguns pacients es despla-
cessin a Reus o que el nou 
accelerador quedi obsolet. 
No volem que es gastin més 
diners dels necessaris en un 
hospital vell.

AQUESTA MOCIÓ ha tor-
nat a posar damunt la taula 
el problema sanitari que pa-
tim a Tortosa i les Terres de 
l’Ebre, un problema que s’ha 
vist agreujat per l’actitud 
erràtica del Departament 
de Salut en els darrers me-
sos en temes com el trasllat 
d’especialistes al CAP de Ro-
quetes, la manca de pediatria 
al CAP de Ferreries, la re-
ducció d’horaris als consul-
toris dels pobles petits o les 
darreres declaracions de la 
directora dels Serveis Sani-
taris a l’Ebre, la senyora Mar 
Lleixà, que diu que no està 
clar que es pugui construir el 
tan anunciat nou aparcament 
a l’Hospital Verge de la Cin-
ta, i que estan analitzat altres 
alternatives. 

ARA SEMBLA que les tor-
nes han canviat i que, davant 
l’evidencia dels nombrosos 
problemes que resten sense 
solucionar, la mateixa sen-
yora Mar Lleixà, després de 
dotze anys, no descarta la 

construcció d’un nou hospi-
tal, que des del PSC sempre 
hem defensat i que esperem 
que ben aviat sigui una rea-
litat. Perquè un nou hospital 
sempre porta millores, noves 
tecnologies, nous avenços i 
pot ser un al·licient per a que 
nous professionals s’establei-
xin a les Terres de l’Ebre, da-
vant de la manca d’especia-
listes i metges que patim.

TORTOSA i les Terres de 
l’Ebre no volem ser una regió 
sanitària de segona, volem 
que la Generalitat faci com a 
Tarragona, Olot, Girona o Vi-
ladecans, ciutats on sí que ha 
apostat per un nou hospital.

PERÒ MENTRE esperem, 
mantenim els serveis actuals 
que tenim i que estan funcio-
nant perfectament, fem que 
el nou accelerador lineal 
funcioni el més aviat possi-
ble i solucionem els proble-
mes del Verge de la Cinta en 
comptes d’afegir-ne de nous i 
el més aviat possible, perquè 
els pacients de Tortosa i de 
les Terres de l’Ebre s’ho me-
reixen. 

ENRIC ROIG

PORTAVEU DEL 

PSC DE TORTOSA

 OPINIÓ 

Carta als Reixos
BENVOLGUTS S.M.,

Ens dirigim a vostès per 
posar-los en coneixement 
que, este any, també ens 
hem portat bastant bé. 
Creiem que ho saben tot i 
que tenen les estructures 
preparades per quan arribi 
el moment, tot i les dificul-
tats que travessen per vin-
dre d’Orient. Més encara 
tenint en compte els mals 
oratges que arriben sempre 
més enllà de ponent. I dels 
canvis de temps del nord. 

ELS RECORDEM que vam 
participar el 9-N (2014), 
tot i que va passar de ser 
un referèndum a un procés 

participatiu. Després, en el 
27-S (2015), que es va as-
solir una majoria indepen-
dentista en vots no comp-
tant els qui sempre només 
volen jugar a estones amb 
natros. També en el pri-
mer d’octubre, 1-O (2017), 
on vam defensar les urnes 
i ens alguns casos ens van 
pegar, o el 21-D (2017), que 
vam tornar a disposar de la 
majoria en escons. 

TAMBÉ HEM FET mani-
festacions amb més d’un mi-
lió de persones (sense un pa-
per a terra), agafats de la mà 
o agafant cartolines de co-
lors, des de la manifestació 
“Som una nació. Nosaltres 
decidim” (2010) a “Objectiu 
independència” (2018). N’hi 
ha que fins i tot organitzen 
processons molt ordenades, 
il·luminades i acolorides 
de groc. És veritat que  al-

guns entremaliats no s’han 
portat sempre bé i han do-
nat la imatge que no volem, 
però sortosament sempre 
ho compensem intentant 
ampliar tant la base com un 
xiclet, encara que al final no 
sabem a quin joc juguem.

ÉS PER ESTE MOTIU que 
els tornem a demanar que 
ens porten la independència 
del nostre país com a present 
en forma de república, en-
cara sense saber si la volem 
dins la Unió Europea o no, 
potser una mica anticapi-
talista i antipatriarcal, amb 
algun toc socialista, molt 
animalista, LGTBIQ  i sem-
pre solidària, igualitària, in-

clusiva amb fraternitat amb 
la resta dels pobles ibèrics i 
del món...

PD: POTSER seria hora de 
fer un balanç col·lectiu. I 
aprendre que, a vegades, la 
màgia només depèn de na-
tros mateixos. Madurem.  

ÀITOR PÉREZ I CODORNIU

POLITÒLEG
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     OPINIÓ

Estan bojos, aquests britànics
QUATRE REFLEXIONS so-
bre les eleccions britàniques. 
Són només opinions personals, 
i tal com quasi va dir Groucho 
Marx, si no us agraden, en tinc 
d’altres…

AQUEST BORIS Johnson és 
un babarota? No, això només 
és la imatge que ell vol vendre, 
una imatge del simpàtic, poc 
espavilat, i una mica despistat 
anglès excèntric que cau bé 
a tothom. No obstant això, la 
veritat és que ve d’una família 
amb una llarga història i molt 
bones connexions, i van en-
viar-lo a estudiar a l’institut 
d’Eton –una escola privada 
súper elitista, des d’on surten 
molts polítics i altres figures 
de l’establishment britànic. 
Si estudies allí, més o menys 
surts amb la idea implantada 
que tu has nascut per a manar 
dins de l’Imperi Britànic. Des-
prés, va estudiar Grec i Llatí a 
la Universitat d’Oxford. 

PER TANT, podríem dir, no 
estem parlant d’un Trump bri-
tànic. Al final dels anys 80 va 
perdre la seva feina de perio-
dista al The Times per haver 
inventat citacions. Després es 
va especialitzar en escriure 
articles euroescèptics al Daily 
Telegraph, basats en mitges 
veritats, exageracions i menti-
des, plantant la llavor del que 
vindria després amb la votació 
sobre el Brexit (la sortida de 
la Unió Europea). I finalment, 
abans de saltar a la política, va 
ser editor de la revista presti-
giosa The Spectator. Avorrit 
amb tot això, va decidir fer 
complir allò pel que havia nas-
cut i va entrar el món de la po-
lítica guanyant un escó pel par-
tit Conservador (els Tories). El 
cap del partit va acomiadar-lo 
el 2004 de la seva posició com 
a cap del departament de Cul-
tura per haver mentit en pú-
blic. Al 2008 es va presentar 
per alcalde de Londres i va 
guanyar durant dos legislatu-
res malgrat un bon grapat de 
promeses incomplertes. 

COM VEIEM, la mentida 
sembla formar una part im-
portant de la seva carrera. Al 
2015 va tornar a ser elegit di-
putat del partit Conservador 
al parlament britànic i va es-
devenir una persona clau en 
la campanya a favor de sortir 
de la Unió Europea (UE). La 
llegenda diu que tant li era a 

ell sortir de la UE com que-
dar-s’hi, però va veure una fi-
nestra d’oportunitat dins del 
partit per les seves ambicions 
personals, enfrontant-se a 
col·legues que estaven a favor 
de quedar-se a Europa, com 
el David Cameron o Theresa 
May.  Com ja sabeu, els brità-
nics van votar a favor de sortir 
de la Unió, el famós Brexit, i 
Johnson va ser una estrella de 
la victòria. Davant dels proble-
mes de la Primera Ministra, 
Theresa May, per tirar enda-
vant (en contra dels seus desi-
tjos personals) un acord de les 
condicions del Brexit, John-
son va dimitir i va marxar del 
Parlament, però no gaire lluny. 
Esperava el seu moment i li va 
arribar, quan va guanyar les 
eleccions internes del partit 
per ser el nou líder aquest any, 
i per tant, es va convertir en el 
nou Primer Ministre. Tornant 
a la pregunta; és babarota? No, 
és molt llest, sobretot en el ‘Joc 
de Trons’ de la política. Es-
coltant algunes declaracions 
i llegint articles seus, sembla 
ser que no és cap tros de lluç; 
més bé sembla racista, homò-
fob, masclista, elitista, i exha-
la una creença de què els an-
glesos (no necessàriament els 
britànics) són sers superiors. 
Ell diria que és el seu humor 
particular.

PER QUÈ va convocar elec-
cions? El partit conservador 
no tenia prou majoria, ni la 
confiança de tots els seus di-
putats, per a tirar endavant un 
Brexit ràpid i, potser, dur, tal 
com prometia Johnson. Com 
que ell pensa que ha nascut 
per a grans coses i és un juga-
dor nat sense res a perdre, va 
apostar-ho tot en unes elec-
cions. Té la vida arreglada, 
i sempre ha sabut tornar de 
qualsevol contratemps. Per 
tant, va apostar com aquell 
que agafa la política i el futur 
dels ciutadans com un joc de 
taula. Sabent que les majo-
ries estaven canviant lleuge-
rament –potser el famós 52% 
a favor del Brexit ara estava 
caient per baix del 50%– no 
podia arriscar a esperar-se. 
Amb un cop d’efecte, el seu pla 
era apostar per unes eleccions, 
sabent que, gràcies al sistema 
electoral, amb un 40-45% del 
vot, arrasaria i tindria una ma-
joria clara en el Parlament.

PER QUÈ ha guanyat? Una 
barreja de coses. En primer 
lloc, encara que alguna gent 
es penedeix d’haver votat a 
favor del Brexit en el referèn-
dum, també és cert que molta 
gent ja vol girar full i prefe-
reix una sortida ràpida abans 
que passar més anys pegant 

encara més voltes al tema. Ell 
va parlar clar i això agrada. 
Molta gent en zones tradi-
cionalment laboristes (socia-
listes) també estaven a favor 
del Brexit i li han ‘prestat’ el 
vot per aquest motiu. Zones 

que, des de l’època de la Mar-
garet Thatcher, viuen en una 
misèria profunda post-indus-
trial sense gaire esperances 
i, m’imagino, que han pensat 
que les coses no poden anar a 
pitjor (spoiler: s’equivoquen). 
Molts d’aquests votants s’han 
empassat el ‘clàssic’ discurs 
fals de què els immigrants 
(europeus i altres) els hi pre-
nen la feina, sense adonar-se’n 
que el país realment només 
pot funcionar gràcies a la gent 
que ha vingut i ve de fora.  Un 
altre sector dels votants; la ge-
neració més gran, els famosos 
boomers que pensen en les 
guerres que el país ha guanyat 
i l’Imperi Britànic etc, també 
prefereixen sortir de la UE. 
Johnson amb el seu caràcter 
populista també ha promès 
una pluja de milions i ha fet 
moltes propostes fàcils de dir, 
i difícils de complir, però que 
sempre enganyen a algú. Afe-
gim que el Regne Unit, en glo-
bal, és normalment més con-
servador que una altra cosa i 
els laboristes sempre han de 
fer un ‘extra’ per a guanyar.

I PER QUÈ va perdre l’opo-
sició? Si la marea de l’opinió 
pública sobre el Brexit està 
canviant i la gent està molt 
cansada de les retallades i 
l’austeritat d’anys de govern 

del partit Conservador, per 
què els resultats no han si-
gut més apretats? Pel sistema 
electoral, poques vegades els 
partits més petits tenen un 
rol important, i per tant, l’ad-
versari principal de Johnson 
era l’únic partit que podria 
guanyar, en condicions òpti-
mes, un 40% del vot, el Par-
tit Laborista. El seu candidat 
era Jeremy Corbyn. Sembla 
un bon home, però no està fet 
per als tipus de campanyes 
del segle XXI que es porten al 
Regne Unit, on molt es juga en 
el camp dels eslògans o  pho-
to-opportunities barates. Em 
dona la impressió que Corbyn 
és d’una altra època, per a bé 
o per a mal. La societat brità-
nica ha canviat en les últimes 
dècades i ja no vol sentir el 
discurs tradicional de nacio-
nalitzacions massives, el po-
der dels sindicats i les vagues, 
augmentar brutalment les 
despeses públiques, els drets 
universals, etc. L’‘esquerra’ 
britànica ha d’adaptar-se al 
temps i societat que tenim ara, 
si volen tornar a tenir poder, 
o vendre les seves propostes 
millor. Molta gent va dir abans 
de les eleccions que eren vo-
tants laboristes normalment, 
però que no podrien votar per 
a Corbyn i tornar anys enrere. 
Un altre factor en la seva de-
rrota és que el Partit Laborista 
no té una posició clara sobre el 
Brexit. L’ala més moderna vol 
quedar-se a Europea i reclama 
un segon referèndum, mentre 
se suposa que Corbyn amb el 
seu anti-capitalisme voldria 
sortir. No obstant això, pen-
sant que podrien recollir el 
vot dels que volen quedar-se 
a Europa, van fer un discurs 
ambigu, apostant per un pos-
sible segon referèndum sobre 
l’acord que ells negociarien, i 
explicant que el partit es ro-
mandria neutral en aquella 
campanya. Total, ni sí, ni no, i 
això no els ha ajudat gens. 

I ARA QUÈ? Sembla ser que 
Johnson, envoltat de diputats 
fidels, implementarà el Brexit 
tan aviat com pugui, però com 
que té un caràcter bastant 
volàtil i el seu partit té bas-
tants veus en segona línea als 
que no els agrada la direcció 
cap a on ell vol anar, potser no 
serà una legislatura tan esta-
ble com s’imagina. Cordeu-vos 
els cinturons de seguretat, 
com diem en anglès! 

BRIAN CUTTS

PROFESSOR I TRADUCTOR
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FELIPE Tallada, qui va ser l’últim al-
calde de Tortosa abans de les eleccions 
democràtiques del 1979, va morir el 6 
de desembre als 95 anys. Durant el seu 
mandat, al final de la dictadura fran-
quista, es van aconseguir el polígon in-
dustrial Baix Ebre, l’hospital Verge de la 
Cinta i el Parador de Turisme. Al juliol del 

2018, en la seua última entrevista per 
a Canal 21 Ebre, 40 anys després, Talla-
da va destacar que Tortosa ha millorat 
la gestió econòmica i la transparència 
municipal. Però demanava “més unitat”. 
De fet, Tallada recordava que en la seua 
època va haver unitat de criteri en qües-
tions que beneficiaven Tortosa.  G.M.

Mor Felipe Tallada als 95 anys

TORTOSA

El pressupost de Roigé, tombat
 El govern en minoria de Junts només rep el vot a 

favor del PSC, mentre la resta de grups s’hi oposen
 L’alcaldessa assegura que seguirà governant i 

desafia l’oposició a fer una moció de censura

El govern en minoria de Junts 
per Tortosa no va aconseguir 
superar el 30 de desembre la 
primera prova de foc del man-
dat, en veure com tota l’opo-
sició menys el PSC votava en 
contra del pressupost que 
l’alcaldessa Meritxell Roigé 
havia portat a aprovació en un 
ple extraordinari i urgent. Els 
grups de Movem, ERC-Torto-
sa Sí, Ciutadans i la CUP van 
tornar a recriminar a Roigé 
que continués sense tenir en 
compte que governa en mino-
ria, i van acusar l’alcaldessa de 
voler imposar un pressupost 
elaborat de forma unilateral 
i sense considerar les aporta-
cions de l’oposició. Un extrem 
que el socialista Enric Roig va 
negar, tot agraint a l’alcaldessa 
el diàleg i el fet que hagi per-
mès incloure algunes de les 
seues propostes “sense acti-
tuds prepotents ni de menys-
preu”.
De fet, una de les grans incòg-
nites del ple, que finalment va 
allargar-se més de quatre ho-
res, era saber si el PSC man-
tindria el seu vot a favor del 
pressupost, després de l’oferta 
que havia rebut per configurar 
un govern alternatiu d’esque-
rres amb Movem i ERC. L’al-
caldessa va agrair el suport 
dels tres regidors socialistes i 
va criticar sense embuts la po-
sició de la resta de grups, als 
qui ha acusar de rebutjar els 
pressupostos amb interessos 
partidistes i sense haver apor-
tat cap proposta. En acabar el 
ple, Roigé va deixar clar que 
Junts per Tortosa pensa conti-
nuar governant, i va assegurar 
que, tot i que els pressupostos 

per al 2020 no han tirat enda-
vant, la seua intenció és pro-
rrogar els comptes actuals i 
anar aprovant modificacions.
Des del 4 de desembre, quan 
va presentar el pressupost, 
el discurs de Roigé només ha 
canviat en este punt. Aquell 
dia, l’alcaldessa va advertir els 
grups de l’oposició que sense 
pressupost la ciutat quedaria 
paralitzada. En canvi, el 30 
de desmebre va remarcat que, 
tot i no tenir uns nous comp-
tes per al 2020, Tortosa no 
quedarà aturada. L’alcaldessa 
va avançar que no es queda-
ran “de braços plegats”, sinó 
que portaran al ple les modi-
ficacions pressupostàries que 
calguen per tirar endavant els 
projectes més urgents. “No es 
poden permetre votar a tot 
en contra”, va tornar a adver-
tir. “Avui, amb tristor, veiem 
com els interessos de partit 
han passat per sobre dels in-
teressos de la ciutat. No s’ha 
prioritzat allò que necessita 
Tortosa i es tomba un pressu-
post sense arguments, sense 
fer aportacions. Això és fer 
mal perquè sí, posar bastons a 
les rodes, intentar que no pu-
guem governar, desgastar el 
govern”, va criticar Roigé.
En declaracions als mitjans 
quan va acabar el ple, l’alcal-
dessa va desafiar els grups de 
l’oposició a presentar una al-
ternativa, si creuen que poden 
fer una moció de censura. Roi-
gé va voler recordar els “go-
verns de pedaços” del passat, i 
va insistir que ella ha volgut 
fer un pacte estable com el que 
Tortosa havia tingut els da-
rrers mandats, però que això 
no ha esrtat possible. Segons 
Roigé, l’oposició no ha volgut 
treballar per la ciutat perquè 
només pensen en l’alcaldia. 

Un moment del ple de pressupostos, el 30 de desembre. //  MOVEM TORTOSA.

Faura i Jordan busquen l’acord amb el PSC

El portaveu d’Esquerra-Tortosa Sí, Xavier 
Faura, s’ha mostrat partidari de configu-
rar un govern alternatiu, a partir d’una 
moció de censura, amb els grups de Mo-
vem i el PSC. En acabar el ple de pressu-
postos, Faura va confirmar que ja havien 
fet una oferta al PSC, que encara no els ha 
contestat. Tot i que va admetre que hi ha 
altres combinacions possibles, el republi-
cà va dir que li “encantaria” poder convèn-
cer els socialistes, i que seguiran insistint 
per propiciar amb ells i Movem un govern 
“sòlid” per tirar endavant Tortosa.
Per la seua banda, el portaveu de Movem 
Tortosa, Jordi Jordan, va refermar que 
aposten per “un govern estable, sòlid i de 
progrés”. En este sentit, Jordan va assen-
yalar que seguiran treballant per aconse-
guir una majoria absoluta de 12 regidors, 

en referència a un possible pacte entre 
Movem, ERC i el PSC. De fet, Jordan tam-
bé va confirmar que durant el cap de set-
mana anterior hi ha hagut reunions amb 
ERC, que per primera vegada ha obert la 
porta a tirar endavant un govern alterna-
tiu i de progrés a Tortosa. I que ara segui-
ran treballant per incorporar-hi el PSC, 
que “sempre” ha demanat un canvi al mu-
nicipi. De fet, Jordan va ser molt suau a 
l’hora de valorar el vot afirmatiu del PSC 
al pressupost de Roigé. Segons Jordan, la 
suma de Movem, ERC i el PSC és “l’única 
factible i possible perquè hi hagi un go-
vern sòlid, de progrés i de canvi a Torto-
sa”. El portaveu de Movem va reiterar que 
el PSC es mereix estar al govern municipal 
“per la seua trajectòria” i també “per ha-
ver picat molta pedra a l’oposició”.  

Gustau Moreno
TORTOSA
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El 13 de gener, adéu al monument
 La moció de la Comissió per la Retirada de 

Simbologia Franquista arribarà al ple municipal
 La majoria de forces polítiques estan a favor de 

descatalogar el vestigi de la dictadura de Franco

La més que possible descata-
logació del monument fran-
quista de la Batalla de l’Ebre 
podria tenir lloc el proper 13 
de gener, quan casualment 
es compliran 80 anys de la 
caiguada de Tortosa en mans 
de les tropes feixistes. El 2 
de desembre, l’alcaldessa va 
anunciar que el debat de la 
moció presentada per la Co-
missió per la Retirada de la 
Simbologia Franquista hau-
ria d’esperar, ja que s’havia 
detectat un defecte de forma 
en el contingut i tràmit de la 
iniciativa popular. Si s’aca-
ba debatent i aprovant en 
el proper ple ordinari, això 
serà el 13 de gener, primer 
dilluns hàbil del mes de ge-

ner perquè el dia 6 és festiu. 
Curiosament, el 13 de gener 
és la data de l’ocupació total 
de la ciutat per les tropes de 
Franco a la Guerra Civil, l’any 
1939, ja que, en realitat, els 
feixistes ja havien ocupat el 
marge dret de l’Ebre des de 
l’abril del 1938. Per este mo-
tiu, per exemple, la barriada 
del Grup El Temple es deia 
fins fa pocs anys Grup 13 de 
Gener: construïda durant la 
dictadura, amb aquell nom es 
commemorava l’anomenada 
“Liberación de Tortosa” per 
part dels franquistes. 
D’entrada, la moció tindrà el 
suport de l’equip de govern de 
Junts, i molt possiblement de 
la majoria dels grups munici-
pals. La Comissió per la retira-
da dels símbols franquistes de 
Tortosa va registrar una moció 
el passat 22 de novembre, en 

què es demanava descatalogar 
el monument franquista del 
riu. El POUM de Tortosa 
(2007) inclou el monument 
franquista al Catàleg d’edificis 
i conjunts urbans i rurals de 
caràcter històric, artístic i am-
biental. I este catàleg, al seu 
torn, incorpora l’anomenat 
Monument Batalla de l’Ebre 
(referència 0154), amb la pro-
tecció específica de Bé Inte-
grant del Patrimoni Cultural 
Català (BIPCC). La moció, 
després que la majoria del ple-
nari es mostrés a favor per ini-
ciar els tràmits i retirar-lo, 
pretén agilitzar el procés, tot 
descatalogant el monument. A 
més, al novembre la consellera 
Ester Capella va garantir que 
la Generalitat posarà “tots els 
mitjans” per retirar el monu-
ment que el mateix Franco va 
inaugurar el juny del 1966. 

Gustau Moreno
TORTOSA

El monument franquista de Tortosa. // G.M.

MEMÒRIA

La CUP Tortosa ha acusat el 
govern de Junts per Tortosa de 
formar part d’un “tripartit del 
franquisme” amb Ciutadans i el 
PSC, després que al ple del 2 de 
desembre rebutgessin el can-
vi de nom de plaça d’Espanya 
pel de plaça de l’Ajuntament. 
Durant el ple, el portaveu de la 
CUP, Xavier Rodríguez, ja va 
recriminar al regidor Domingo 
Tomàs el seu vot al costat de 

Ciutadans i del PSC, i que ha-
gués acusat els cupaires d’un 
“postureig estrany” per defen-
sar la necessitat d’un canvi de 
nom de la plaça d’Espanya. “El 
postureig estrany que jo he vist 
avui aquí ha estat el seu, el del 
seu discurs i el de la seua for-
mació política; això sí que me 
sembla estrany”, va remarcar 
Rodríguez durant el ple. 
Segons la CUP, la moció no 
anava contra les persones que 
viuen a l’Estat, ja que també 
són “víctimes d’un estat cen-
tralista que defensa els privile-

gis d’uns pocs mentre condem-
na a la pobresa a cada vegada 
més sectors de la població”. De 
fet, esta no era la primera vega-
da que el ple debatia i rebutjava 
el canvi de nom de la plaça de 
l’Ajuntament. La polèmica ja es 
va tractar al ple del mes d’abril 
del 2018, també a partir d’una 
altra moció de la CUP. En aque-
lla ocasió, es demanava el canvi 
de nom de les places d’Espanya 
i Constitució, però la moció 
dels cupaires només va rebre el 
suport de Movem i d’ERC,  i el 
no del PDeCAT, PSC i PP. 

El ple rebutja canviar el nom a la plaça Espanya
Gustau Moreno
TORTOSA

Una imatge d’arxiu de la plaça de l’Ajuntament. // G.M. 
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Amposta gestionarà 28,5 milions  
 El govern de Tomàs aprova el pressupost per al 

2020, que és 7,2 milions més alt que l’anterior
 La partida per a inversions és de més d’un milió 

d’euros, amb obres d’enllumenat i de clavegueram

El govern d’Esquerra d’Am-
posta va aprovar el 20 de des-
embre un pressupost de 28,5 
milions d’euros per al 2020, 
el que suposa un increment 
del 33% respecte l’exercici 
actual, en concret de 7,2 mi-
lions d’euros. L’alcalde, Adam 
Tomàs, va explicar que aquest 
increment s’explica perquè 
es trenca amb la regla de la 
despesa, però també per una 
operació de préstec pont de 
cinc milions d’euros per a 
la FUSSMONT. Tot i això, 
Tomàs va remarcar que es 
redueix l’endeutament fins al 
39’18%.
Pel que fa a inversions, la 
partida serà d’1,07 milions 
d’euros, la més elevada que 

ha fet fins ara el govern d’Es-
querra d’Amposta. Desta-
quen els 515.000 euros per a 
la renovació de l’enllumenat 
o els 200.000 euros per a la 
substitució i millora del cla-
vegueram. Ara bé, l’alcalde va 
detallar que si també es tenen 
en compte les actuacions que 
ja estan en marxa, a la ciutat 
s’invertiran 8 milions d’euros 
aquest 2020. A banda, Tomàs 
també va destacar que es 
manté el suport a les entitats 
i activitats, així com a la pro-
moció de l’habitatge social. 

Conveni amb Hàbitat 3
De fet, l’Ajuntament d’Am-
posta ha signat aquest mes 
de desembre un conveni de 
col·laboració amb la Fundació 
Hàbitat 3 per impulsar l’habi-
tatge social a la ciutat. Fruit 
d’acord acord, la Fundació ha 

comprat un edifici de 14 pisos 
al carrer Muntells d’Amposta, 
procedent de Bankia, que es 
destinarà a habitatge social 
amb una gestió conjunta amb 
el consistori. Tomàs va quali-
ficar la signatura amb Hàbitat 
3 “d’històrica”. També va de-
tallat que amb l’adquisició de 
l’edifici Amposta tindrà uns 
120 habitatges públics.
A més, l’alcalde d’Amposta va 
remarcar que hi ha una ne-
cessitat real i elevada d’habi-
tatge social. Per la seua ban-
da, el director de la Fundació 
Hàbitat 3, Xavier Mauri, va 
explicar que aquesta és la pri-
mera vegada que compren 
una edifici complet i el pri-
mer municipi de les Terres de 
l’Ebre en què s’implanten. La 
Fundació Hàbitat 3 gestiona 
uns 500 habitatges socials en 
el conjunt de Catalunya. 

Cinta Bonet
AMPOSTA

La signatura del conveni amb la Fundació Hàbitat 3. // C21.

PRESSUPOST 2020

El portaveu de Junts per Am-
posta, Manel Masià, va titllar 
el pressupost municipal del 
2020 de “desequilibrat”, tot 
contraposant els onze milions 
de la partida de personal a les 
inversions, que en canvi reben 
un milió d’euros. “Costa votar 
contra uns pressupostos mu-
nicipals, quan hi ha coses que 
són necessàries per a la ciutat. 
A mi no m’agrada això de l’opo-

sició per l’oposició, sinó cons-
truir; però la majoria de coses 
no estan encarades com ens 
agraden”, va advertir Masià en 
declaracions a Canal 21 Ebre. 
“Tenim un Ajuntament d’onze 
milions d’euros en nòmines, 
i amb un milió d’euros en in-
versions. És desequilibrat”, va 
insistir-hi el portaveu. Final-
ment, Junts va votar en contra.
Masià va explicar que Junts va 
fer algunes propostes que a úl-
tima hora no havien estat in-
closes, tot i que primer els ha-
vien dit que sí. És el cas de la 

supressió de barreres arquitec-
tòniques, la instal·lació de pas-
sos de vianants intel·ligents o la 
implantació d’un programa in-
novador contra l’assetjament 
escolar, a més d’un aparcament 
al Poblenou o un filtre de carbó 
actiu per a la xarxa d’aigües. 
“En un principi ens van dir que 
encaixaven. En l’última reunió 
que vam tenir ens van dir a tot 
que no”, va lamentar. D’altra 
banda, Masià també va remar-
car que una ciutat com Ampos-
ta necessita un Pla d’Acció Mu-
nicipal (PAM). 

Masià (Junts): ‘El pressupost és desequilibrat’
Gustau Moreno
AMPOSTA

Manel Masià, a l’entrevista de Canal 21 Ebre. // C21. 
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ERC obté el suport de Més Ràpita
 Els independents voten a favor del pressupost 

del govern republicà, amb majoria absoluta
 El PSC s’absté i només Junts vota en contra, 

amb crítiques a unes inversions que ‘fan riure’

L’Ajuntament de la Ràpita 
tindrà un pressupost de 12,5 
milions d’euros per a l’exerci-
ci 2020, un 9% més respecte 
aquest 2019. Els comptes es 
van aprovar el 18 de desem-
bre a la nit amb el vots del 
govern d’Esquerra amb ma-
joria absoluta, i també amb 
els dels dos regidors de Més 
Ràpita. El PSC es va abstenir 
i només Junts per Catalunya 
va votar-hi en contra, perquè  
“no veiem cap projecte de po-
ble, amb unes inversions que 
fan riure”, segons va reblar 
la portaveu Helena Queralt. 
L’alcalde, Josep Caparrós, 
ha afirmat que es tracta d’un 
pressupost “ambiciós”. Tam-
bé ha remarcat la importàn-

cia de governar amb consens 
amb la resta de forces a l’opo-
sició.
Pel que a a inversions, des-
taca una partida de 130.000 
euros per a la redacció d’es-
tudis i projectes, entre els 
quals hi haurà la remodela-
ció de l’edifici de les Duanes 
per convertir-lo en un espai 
d’emprenedoria i coworking, 
l’arranjament de l’avinguda 
Pare Castro o la urbanització 
del tram del carrer Constàn-
cia que recentment s’ha al-
liberat. Caparròs ha afirmat 
que es tracta d’actuacions 
que ajudaran a transformar 
la població.
El pressupost de la Ràpita 
per al 2020 preveu actua-
cions per la millora de la 
carretera del Poblenou, en 
l’arranjament de l’exterior de 
l’edifici d’entitats del carrer 

Convent, millores a l’audito-
ri Sixto Mir o el condiciona-
ment d’algunes illes de con-
tenidors per adaptar-les al 
nou sistema de recollida d’es-
combraries automatitzada. 
El portaveu de Més Ràpita, 
Pedro Hernández, ha valorat 
molt positivament que el go-
vern municipal hagi acceptat 
les seves propostes, i ha insis-
tit en la importància d’arribar 
a acords “pel bé del poble”.
En canvi, la portaveu del 
PSC, Rosa Anglés, ha lamen-
tat no veure-hi reflectida “la 
destinació de recursos per 
crear llocs de treballar o des-
envolupar una economia cir-
cular” en el pressupost. 

Cinta Bonet
SANT CARLES DE LA RÀPITA

El ple de l’Ajuntament de la Ràpita. // CEDIDA.

MONTSIÀ

L’Ajuntament d’Alcanar es 
troba en la recta final de la 
instal·lació del darrer tram 
del nou sistema de conteni-
dors en superfície al nucli 
urbà de la població. Amb el 
nou sistema es passarà de 25 
illes de 5 fraccions a tot el 
terme d’Alcanar a 65, això 
suposa un increment del 
160% en illes completes. A 
més, hi ha 343 contenidors 

nous, 211 més que amb l’ante-
rior sistema. El desplega-
ment del nou sistema a Alca-
nar s’inicia després que 
l’equip de govern haja man-
tingut diverses reunions amb 
la ciutadania per a aclarir 
dubtes o recollir suggeri-
ments. D’estes trobades, a 
peu de carrer, n’han sorgit 
alguns canvis, com els des-
plaçaments o l’eliminació de 
les illes. Entre els canvis des-
taca la recol·locació de l’illa 
de davant de la Biblioteca al 
carrer Colón, la desaparició 

de la del Camí Ample i el 
desplaçament de l’illa del da-
vant del Casal Cívic Trinitari 
Bel i de l’illa de la porta del 
Mercat, que anirà a l’altra 
banda de les escales de la 
plaça. L’alcalde, Joan Roig, 
ha recordat que amb el nou 
sistema es milloren “les fre-
qüències de recollida diür-
nes per a no molestar el veï-
nat a la nit”. “A més, les 
maniobres dels nous vehicles 
són més ràpides i silencio-
ses”, va dir Roig durant una 
visita a les obres. 

Nous contenidors en superfície a Alcanar
Redacció
ALCANAR

Una imatge de la visita a les obres. // CEDIDA. 

Mira el
vídeo
en este
enllaç
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Deltebre vol contractes més transparents

El govern municipal d’Enlai-
rem Deltebre va portar al ple 
de l’Ajuntament l’aprovació 
de l’actualització del Regla-
ment d’Empreses Licitado-
res de Deltebre, el RELDE. 
L’alcalde, Lluís Soler, va afir-
mar que l’objectiu és dotar 
d’igualtat d’oportunitats en 
la contractació a les empreses 
locals i fomentar la diversi-
ficació de les empreses que 

treballen per a l’Ajuntament 
de Deltebre, amb la màxima 
transparència.
D’altra banda, el ple de l’Ajun-
tament va aprovar les bases 
dels ajuts als tributs locals i 
dels ajuts d’urgència social 
per estar al costat dels veïns 
que més ho necessiten.  Du-
rant el transcurs del 2019 
s’han adjudicat més de 180 
ajuts a les famílies del muni-
cipi que no poden pagar els 
impostos o fer front a situa-
cions d’emergència puntuals, 
a causa de la seva situació 

econòmica i social. També 
es va aprovar una moció del 
govern municipal que insta-
va el departament de Salut 
de la Generalitat a millorar i 
ampliar els serveis del CAP 
de Deltebre, i començar a es-
tudiar la implementació del 
Centre de Salut del Delta per 
tal que aquest esdevingui un 
centre de salut de referència.
A banda, al ple de desembre 
també va aprovar-se l’actua-
lització del Reglament de Mi-
tjans de Comunicació, que ha 
d’afavorir la participació dels 

grups municipals i de les regi-
dories als mitjans de comuni-
cació locals, a la pàgina web i 
als comptes de les xarxes so-
cials de l’Ajuntament. També 
es va dur a aprovació les bases 
d’incentius a la dinamització 
econòmica, ocupacional i a la 
millora de la imatge de poble, 
i les bases de patrocini publi-
citari del municipi. 
A banda, es va aprovar exigir 
la millora dels serveis ferro-
viaris a les Terres del l’Ebre, 
una moció subscrita també 
per ERC. En canvi, van ser re-

butjades les mocions d’ERC 
per la cessió a la Generalitat 
del carrer 2 d’octubre i instar 
al seu arranjament, i la que 
demanava dignificar els ho-
mes i dones que van fer possi-
ble la segregació del municipi 
de Deltebre. El govern va dir 
que ja prepara una exposició 
permanent. 

L’Ajuntament de Benifallet 
ha fet un pas més per ad-
quirir l’edifici de l’antic con-
vent. En l’últim plenari es va 
aprovar per unanimitat la 
compra d’aquest espai, pro-
pietat del Bisbat de Tortosa 
des de l’any 1974, per un im-
port de 90.000 euros i per 
una inversió de 5.000 euros 
anuals durant vuit anys des-
tinada al manteniment de 
l’església i l’ermita. La vo-
luntat del consistori era po-
der adquirir definitivament 
l’edifici abans de final d’any.
A principis del 2019 es va 

acabar el període de cessió 
que durant 29 anys va per-
metre que el municipi en 
pogués fer ús. Ara, la situa-
ció s’hauria desencallat amb 
l’acord que ha arribat el con-
sistori amb el Bisbat.
Actualment l’edifici és un lo-
cal d’entitats i també alberga 
el consultori mèdic.  S.A.

Benifallet aprova 
la compra de l’antic 
convent al Bisbat, 
per 90.000 euros

L’alcaldessa de Benifallet, Mercè Pedret. // C21.

Cinta Bonet
DELTEBRE

 El ple aprova l’actualització del Reglament 
d’Empreses Licitadores de Deltebre

 A banda, tira endavant les bases dels ajuts 
als tributs locals i dels ajuts d’urgència social

Mira el
vídeo
en este
enllaç

Mira el
vídeo
en este
enllaç
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 El govern de Móra d’Ebre aprova en solitari 
un increment més suau de la pressió fiscal

 L’alcalde assegura que no hi havia més marge 
de maniobra i fixa un pressupost més auster

Els veïns entreguen 1.280 signatures contra la pujada d’impostos i taxes
Els veïns contraris a la pu-
jada d’impostos municipals 
van registrar a l’Ajuntament 
de Móra d’Ebre un total de 
1.280 signatures en contra 
de la mesura aplicada pel 
govern de Joan Piñol. De 
fet, el col·lectiu reclamava la 
derogació total de la pujada 
d’impostos que va aprovar el 
ple de l’Ajuntament, i descon-
fiava de l’anunci de la rebaixa 
anunciada per l’alcalde des-
prés de les primeres protes-
tes ciutadanes. 
Les portaveus Alba Masot i 
Elena Abella van lamentar el 

5 de desembre que ningú del 
govern municipal es posés 
en contacte amb el col·lectiu 
per negociar la pujada d’im-
postos. Masot va dir que les 
pujades continuen sent abu-
sives, i que faran pujar el 
nombre de morosos. “La de-
manda principal és la dero-
gació total de l’augment del 
20%, però a part la nova pro-
posta ens sembla igualment 
abusiva. Un 8,5% d’augment 
de l’IBI continuen sent 
molts diners. Els sous no pu-
gen un 8,5%, i per això tam-
bé és una barbaritat aug-

mentar un 8,5% un impost 
com l’IBI”. A més, segons 
Masot, a Móra d’Ebre hi ha 
un miler de rebuts de la con-
tribució que no es paguen. 
“Si s’augmenta aquest im-
post, augmentarà també el 
nombre de morosos que no 
podran pagar. Llavors, real-
ment, solucionarem el pro-
blema?”, va preguntar-se la 
portaveu durant una entre-
vista a Canal 21 Ebre. Per tot 
plegat, les portaveus van 
anunciar que la previsió del 
col·lectiu era continuar amb 
les mobilitzacions.  G.M.

Piñol modera la pujada d’impostos

Alba Masot, a Canal 21  Ebre. // ARXIU C21.

El ple de Móra d’Ebre va apro-
var el 18 de desembre el pres-
supost municipal per al 2020, 
amb els set vots a favor del go-
vern de Junts i els sis vots en 
contra d’Esquerra, PSC, Tots i 
Totes per Móra d’Ebre i Fem 
Poble. A més del pressupost, 
que ascendeix a 6,8 milions 
d’euros, el ple també va apro-
var l’anunciada modificació de 
les ordenances fiscals, amb un 
increment del 8,5% pel que fa 
als impostos, i del 14% per a les 
taxes. Tot i les queixes veïnals 
i dels grups de l’oposició, l’al-
calde morenc, Joan Piñol, va 
insistir en què no hi havia més 
marge, si es vol complir amb el 
pla de sanejament 2019-2022.
De fet, tant l’increment de la 
pressió fiscal com el mateix 
pla de sanejament van re-
bre també el vot en contra de 
l’oposició, que també va votar 
en contra de la reducció del 
10% en l’import de les retribu-
cions dels regidors de l’equip 
de govern, i del 40% en el sou i 
la dedicació de l’alcalde. Piñol 
va fer notar que l’oposició de-
manava la rebaixa de les retri-
bucions, i no obstant també va 
votar-hi en contra.
“No hi ha cap governant al 
qual li agradi pujar els impos-
tos, però la realitat és la que 
hi ha”, havia afirmat Piñol en 
declaracions a Canal 21 Ebre: 

“Hi ha un deute, al qual cal 
fer-hi front; hi ha uns impa-
gats, que no sabem si podrem 
cobrar, i tot això és una reali-
tat que existeix”. L’alcalde va 
assegurar que no hi havia més 
marge per rebaixar la puja-
da dels impostos municipals, 
més enllà del 8,5% per a l’IBI i 
l’impost de vehicles, i del 14% 
per als rebuts de l’aigua, el cla-
vegueram i la brossa. Segons 
Piñol, el nou pla econòmic i 
financer de l’Ajuntament els 
recomanava una pujada del 
28%, però van deixar-ho en un 
20%. Tot i així, les protestes 
veïnals van obligar el govern 
de Junts a moderar la pujada, 
però l’alcalde va dir que ja no 
poden baixar més. “Arran de 
la primera manifestació que 
es va convocar, vaig veure que 
hi havia un cert neguit, i el 
que vam fer va ser reunir-nos 
amb el regidor d’Hisenda per 
analitzar en profunditat el 
pressupost, ja que vam veure 
que la gent estava disposada 
a renunciar a algunes coses”, 
va afegir-hi Piñol. “Amb tot 
això, vam aconseguir rebaixar 
considerablement aquests 
percentatges, però més avall 
d’això és impossible anar-hi, 
no hi ha més volta de fulla”, va 
sentenciar.
L’alcalde va dir que la mala 
situació financera de l’Ajunta-
ment “no és nova”, tot i els es-
forços per eixugar el deute que 
s’han fet des de fa vuit anys, 
quan hi havia “un 178% d’en-

deutament”. “Es devien pràc-
ticament nou milions, i durant 
vuit anys hem retornat més de 
quatre milions d’euros, sense 
deixar de fer inversions per 
11 milions, cercats un per un 
fora del municipi”, va recor-
dar. En tot cas, l’alcalde també 
va fer autocrítica, i va dir que 
potser haurien d’haver apujat 
els impostos progressivament, 
al llarg dels dos mandats ante-
riors. “Jo crec que l’error nos-
tre ha estat, en tot cas, no ha-
ver anat regularitzant aquests 
impostos de forma anual. És 
una de les coses que, lamenta-
blement, aquestes situacions 
t’ensenyen. Hauríem tingut 
un romanent de tresoreria 
molt més elevat, i ens hauria 
facilitat molt poder eixugar 
aquesta situació. He d’entonar 
el mea culpa, perquè això sí 
que és un error de gestió que 
no me n’amago d’acceptar-lo. 

Però també hem de veure que 
durant aquest temps la pressió 
fiscal ha estat molt menor”, va 
assenyalar.
A més, també va negar que 
l’alcalde i els regidors s’hagin 
apujat el sou i les retribucions 
amb percentatges desmesu-
rats. Piñol va lamentar l’ús 
partidista d’esta polèmica, 
però va evitar dir directament 
que la plataforma veïnal estiga 
polititzada. Amb tot, va revelar 
que una de les portaveus veï-
nals és la filla de la cap de llista 
d’ERC, i que una altra va anar 
a la candidatura del PSC, “els 
dos partits que no van eixugar 
el deute quan van governar”. 
“Hi ha elements per pensar 
que la plataforma podria estar 
polititzada”, va apuntar Piñol, 
tot recordant que hi ha hagut 
convocatòries veïnals que no 
han tingut l’èxit de la primera 
cassolada de protesta.

Segons Piñol, el pressupost 
del 2020 està marcat per l’aus-
teritat, amb inversions estric-
tament necessàries com la re-
habilitació del castell i amb 
esforços per garantir la conti-
nuïtat de la mostra Litterarum 
cercant ingressos externs. “Jo 
em resisteixo a liquidar Litte-
rarum. Deixem una partida 
oberta al nou pressupost amb 
100 euros, perquè ens dedica-
rem en cos i ànima a recercar 
qualsevol tipus d’ingrès ex-
traordinari que ens permeti 
fer-hi front, possiblement amb 
un plantejament més modest i 
més curós”, va dir Piñol, tot 
desitjant que el Litterarum no 
es quedi sense l’edició del 
2020.  

Un moment del ple de pressupostos a Móra d’Ebre. // MORADEBRE.CAT.

Gustau Moreno
MÓRA D’EBRE
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Des de l’1 de gener de 2020 l’au-
topista AP-7 està lliure de peat-
ges. La finalització de la con-
cessió de l’autopista i amb ella 
l’aixecament de les barreres ha 
estat aplaudida pel moviment 
veïnal per una AP-7 Gratuïta 
després de quatre anys de llui-
ta i talls de carretera a l’N-340. 
L’última protesta va ser el passat 
dissabte 14 de desembre.
Però l’aixecament dels peatges 
pot venir acompanyat de l’esta-
bliment d’una vinyeta. De fet, el 
conseller de Territori i Sosteni-
bilitat, Damià Calvet, advertia 
que el manteniment de les vies 
d’altes prestacions com autopis-
tes i autovies és “insostenible” 
sense una vinyeta, ja que el cost 
és d’entre 50.000 i 60.000 euros 
per quilòmetre i any.
21 dies abans de l’alliberament 
de l’AP-7, els portaveus de la pla-
taforma veïnal, Llorenç Navarro 
i Àngel Porres, han destacat que 
amb la no renovació de la con-
cessió s’haurà aconseguit allò 
que pretenien quan van decidir 
mobilitzar-se i començar a tallar 
l’N-340, a finals del 2015. “Ara ja 
hem aconseguit tenir una via 
segura, i que no estiguem discri-
minats. Llàstima que han sigut 
1.558 dies lluitant per això, però 
el que nosaltres preteníem era 
pressionar perquè no hi hague-
ra més renovacions de la con-
cessió”, ha recordat Navarro. “El 
que no s’ha entès mai és per què 
se’ls ha renovat 20 anys més, 
perquè durant estos 20 anys 
s’hagueren pogut salvar moltes 
vides”, ha lamentat durant una 
entrevista a Canal 21 Ebre.
Navarro i Porres han recordat 
que van impulsar la plataforma 
perquè el 80% de persones que 

morien a l’N-340 era a causa 
de xocs frontals, i que ara cen-
traran la lluita a aconseguir un 
tercer carril a l’AP-7 i accessos 
als municipis. Unes obres que 
la concessionària no va fer, i 
que ara haurà de fer l’Estat. “El 
que estem veient és que men-
tre la concessionària ha tingut 
l’AP-7 no s’han fet, i que ara que 
vindrà per a l’Estat segur que 
ens tocarà pagar unes sortides 
que hauria d’haver fet la con-
cessionària. Aquí a Espanya tot 
funciona igual: entre tots pa-
guem el berenar d’alguns”, ha 
advertit Porres.
De la mateixa manera, els veïns 
de l’N-340 també rebutgen la 
construcció de rotondes i la pos-
sible implantació d’una vinyeta 
per poder circular per autopis-
tes i autovies. “Estes persones 
que parlen de la vinyeta, quin 
interès tenen?”, s’ha preguntat 
Navarro. “Cal recordar-los que 
l’AP-7 és de l’Estat espanyol, 
que és qui ha de solucionar el 
problema de mantenir-la”, ha 
remarcat el portaveu. Navarro 
també ha assenyalat que el go-
vern ja ha tret a concurs la ges-
tió de les àrees de servei, i que 
ingressarà uns 24 milions d’eu-
ros durant cinc anys.
“A partir del dia 1, si hi ha algun 
govern que s’atreveix a implan-
tar una vinyeta o un altre impost 
per poder circular, segur que 
ens tindran al mateix lloc”, ha 
afegit Porres, tot recordant que 
el moviment per l’AP-7 gratuïta 
ha estat el que més vegades ha 
tallat una carretera a Catalunya. 
D’altra banda, el moviment veï-
nal també donarà suport a les 
mobilitzacions de la plataforma 
per la carretera del Poblenou del 
Delta i a les accions que puga fer 
la plataforma que demana solu-
cions per l’alta sinistralitat de 
l’eix de l’Ebre. 

FI DE LA CONCESSIÓ

Adéu als peatges a l’AP-7
 Els veïns de l’N-340 acomiaden els talls després de 

més de 1.500 dies de lluita per una carretera digna
 Adverteixen que s’oposaran a la implantació 

d’una vinyeta per al manteniment de l’autopista

Últim tall dels veïns de l’N-340. // JOAQUIM DOMINGO.

C.B. / G.M. / J.D.
AMPOSTA

S
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LA COMISSIÓ del Ministeri per a la 
Transició Ecològica, presidida per la 
ministra Teresa Ribera, va rebre una 
delegació de la Taula del Consens 
pel Delta, integrada per alcaldes del 
Delta, i les comunitats de regants. 
Durant la reunió els representants 
ebrencs van presentar a la ministra 

el Pla Delta, que s’ha treballat i con-
sensuat al territori per emprendre 
mesures urgents i a curt, mitjà i llarg 
termini per evitar la regressió el Del-
ta. També es va sol·licitar una parti-
da pressupostària de 6 milions d’eu-
ros per al 2020, per a poder realitzar 
les primeres actuacions.   C.B.

Mesures urgents contra la regressió

Neix la plataforma ‘Prou morts a la C-12’
per l’alta sinistralitat a l’eix de l’Ebre

Molt preocupant ha estat l’increment 
de la sinistralitat a la carretera C-12. Un 
total de 39 accidents amb 64 víctimes, 
de les quals 8 mortals i 16 ferits greus, 
només de gener a octubre de 2019, en 
el tram comprès entre Amposta i Flix. 
Estes xifres alarmants han mobilitzat 
alcaldes però també un grup de veïns 
de Xerta, Aldover, Paüls i Benifallet que 
han creat la plataforma “Prou morts a 
la C-12”. Segons la plataforma veïnal, 
l’increment de la circulació de vehicles 

pesants o el mal estat del ferm són algu-
nes de les causes que han portat a l’aug-
ment de la sinistralitat. En este sentit, 
valoren positivament les mesures anun-
ciades per la Generalitat, com ara la mi-
llora del ferm entre Aldover i Xerta o el 
desdoblament de la carretera per trams. 
Des de la delegació del Govern a les Ter-
res de l’Ebre es van anunciar mesures 
per reduir la sinistralitat que s’acaba-
ran de concretar en una reunió el 15 de 
gener.  
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Trens Dignes de les Terres 
de l’Ebre ha alertat que fa-
ran mobilitzacions “con-
tundents” si no milloren els 
horaris de la línia R-16 amb 
l’entrada en funcionament 
de la variant de Vandellòs. 
La plataforma ha mantingut 
una reunió amb el secretari 
de Mobilitat, Isidre Gavín, 
en la que han fet front comú 
en aquesta qüestió, segons 
la portaveu del moviment, 
Monste Castellà. De fet, ha 
indicat que la posada en fun-
cionament de la variant de 
Vandellòs hauria de perme-
tre millorar el servei, i ha 
lamentat que els horaris que 
s’han conegut fins ara “anun-
cien un pitjor servei”.
“Tindrem una nova infraes-
tructura per no millorar el 
servei”, ha declarat. La Gene-
ralitat ha de rebre la propos-
ta definitiva d’horaris abans 
que finalitze l’any i llavors la 
plataforma l’estudiarà i deci-
dirà les properes actuacions. 
En este sentit, Castellà ha 
indicat que tot i l’evolució de 
les reunions entre la Genera-
litat –que va fer una contra-
proposta- i Adif, han arribat 
a un punt en què “no es pot 

avançar més si Adif no ce-
deix”. En concret, ha indicat 
que l’R-16 ha de tenir serveis 
de mitja distància que va-
gen per la línia de l’Alta Ve-
locitat i més freqüències de 
pas. També ha reclamat que 
l’Euromed s’ature a l’Ebre, 
cosa que no es contempla en 
l’actual proposta, i ha alertat 
que no admetran que es reti-
ren serveis com este, acon-
seguit fa tres anys “després 
de 20 passant de llarg”. “No 
admetrem que desapareguen 

serveis, donem de marge fins 
que acabe l’any i es facen pú-
blics els horaris, si no estem 
d’acord, farem mobilitza-
cions”, ha insistit.
Sobre la situació actual, ha 
denunciat que en els darrers 
tres anys l’R-16 ha patit tres 
canvis d’horaris i que han 
estat “a pitjor”. En concret, 
Castellà ha dit que s’han “in-
flat” els horaris i s’han in-
corporat retards de manera 
“crònica”, amb trens que han 
perdut fins a 20 minuts. Ha 

afegit que l’entrada en vigor 
de la variant de Vandellòs 
hauria de millorar aques-
ta situació i que, en canvi, 
amb la proposta actual això 
no s’aconsegueix. “Si no fem 
servir la línia d’alta velocitat 
i no s’utilitza correctament 
la variant de Vandellòs, els 
trens triguen dos hores i mi-
tja o dos hores i tres quarts 
en fer Tortosa-Aldea-Barce-
lona”, ha exemplificat.
En sortir de la trobada, la 
portaveu ha explicat que la 

del dijous 19 de desembre 
ha estat la primera d’un se-
guit de reunions amb el De-
partament de Territori, amb 
qui volen establir una rela-
ció de “bilateralitat” des-
prés que “la majoria de po-
lítics del territori no s’ha 
posat les piles”. 

Protestes, si no milloren els horaris
 Trens Dignes anuncia mobilitzacions ‘contundents’ 

si no milloren els horaris després del 13 de gener
 Reunió amb el secretari d’infraestructures per tractar 

la posada en marxa de la variant de Vandellòs

ACN
BARCELONA

Els portaveus de Trens Dignes a les portes del Departament de Territori. // ACN.
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La Taula de Mobilitat de les 
Terres de l’Ebre ha estat in-
capaç d’aclarir quins seran 
els nous serveis ferroviaris a 
partir de l’entrada en funcio-
nament de la variant de Van-
dellòs el pròxim 13 de gener. 
Tot i la visita del secretari 
d’Infraestructures, el mateix 
Isidre Gavín preferia guar-
dar silenci, tot al·legant que 
les negociacions entre la Ge-
neralitat i l’operador Renfe 
continuaven obertes. Trens 

Dignes no va poder partici-
par en la reunió de la Taula 
de Mobilitat del passat 4 de 
desembre, però igualment 
van presentar-se al Palau 
Abària, on tenia lloc la troba-
da. Els portaveus Montse 
Castellà i Josep Casadó van 
denunciar la falta d’informa-
ció i acusaven l’administra-
ció d’excloure el moviment 
social, tot i la seua voluntat 
constructiva d’aportar-hi so-
lucions. De fet, també van re-
cordar que si existís una Au-
toritat Territorial de 
Mobilitat (ATM) sí que ha-
gueren pogut participar-hi, i 

van acusar la Taula de Mobi-
litat de falta d’eficàcia, tot 
demanant de nou la seua dis-
solució. “No s’ha concretat 
res, i a cadascú li demanarem 
les responsabilitats que li 
pertoquen, ni més o menys”, 
ha assenyat Castellà, en re-
ferència a Renfe, Adif i la Ge-
neralitat. 

Taula de Mobilitat aturada: ni trens, ni dignes
Albert Pascual
TORTOSA

Darrera reunió de la Taula de Mobilitat. // ARXIU.
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Pensar en positiu

Coneixes algú que podria tenir
pèrdua auditiva?
ELS EFECTES derivats d’una 
pèrdua auditiva afecten no sols 
a la persona que la pateix sinó 
que també té una afectació im-
portant en l’àmbit de la família, 
amics, companys de feina... Les 
persones que conviuen amb 
una persona amb pèrdua au-
ditiva es poden sentir frustrats 
quan la comunicació resulta 
complicada o nul·la. Per tal de 
poder facilitar la comunicació 
es poden fer diverses coses. 

En primer lloc conèixer les di-
ficultats amb què es troba una 
persona que pateix una pèrdua 
de l’audició.

LA MAJORIA de les perso-

nes amb problemes auditius 
pateix una disminució de la 
claredat de la parla, inclús 
quan aquesta és suficient-
ment forta. Una persona amb 
pèrdua auditiva pot “sentir” 

que algú li està parlant, però 
no sempre entén totes les pa-
raules, i també confon alguns 
sons, consonants o inclús mots 
complets.

EL SOROLL de fons dificulta 
moltíssim la capacitat de po-
der entendre. Això passa tam-
bé amb les persones amb una 
audició normal, però en les 
persones amb pèrdua auditiva 
el problema s’agreuja. 

ISA GIMENO ARASA

AUDIÒLOGA

“FELICIDAD, qué bonito 
nombre tienes. Felicidad vete 
tú a saber dónde te metes...” 
deia el «Lichis», el cantant 
del grup de música la cabra 
mecànica. És possible ser op-
timista? La veritat és que hi ha 
gent que des de petits, sempre 
han presentat una predispo-
sició a somriure, a l’alegria, i 
a més el seu entorn familiar, 
li ha reforçat aquesta actitud 
optimista, amb missatges que 
remarcaven que el got de la 
vida estava sempre mig o gai-
rebé ple. No obstant això, tam-
bé hi ha altres persones que 
són optimistes per esforç. No 
sense un ardu treball mental 
per mirar de trobar i capgirar 
les coses, per poder veure-les 
d’una manera més benèvola. 
Per a aquests últims, la capa-
citat de veure en els obstacles 
oportunitats, no sempre els 
acompanya. Sorgeix a partir 
d’una renúncia voluntària, a 
no acceptar l’atzucac mental 
on es troben. Sempre miren 
de trobar un nou camí, una 
drecera, un corriol, que els 
permeta avançar malgrat les 
dificultats.

TENINT en consideració 
això, el panorama és molt es-
perançador (o serà que sóc 
optimista i vull veure-ho així), 
perquè vol dir que tots es-
tem capacitats per aprendre 
a afrontar les contrarietats 
del dia a dia amb optimisme. 
Certament, no podem evitar 
els esdeveniments negatius 
o traumàtics i, molt menys, 
les emocions que se’n deri-
ven. No obstant això, el pen-

sament positiu el que intenta 
fer-nos veure és que, malgrat 
totes les adversitats, sempre 
es pot tirar endavant i, fins i 
tot, aprendre d’aquestes ex-
periències. De vegades ens 
entossudim en pensaments 
recurrents, destructius, que 
de tant pensar-hi, es van fent 
cada cop més grans, i com una 
sangonera, ens van xuclant 
tota l’energia vital. Solem sub-
estimar el poder que té la nos-
tra ment. Però els pensaments 
que predominen en ella, faran 
que afrontem els nostres dies 
amb energia positiva o fer-ho 
tot de mala gana. Quantes ve-
gades ens hem aixecat del llit 
pensant que tindrem un dia 
horrorós i pesat, o que hem 
de plantar cara a una situació 
complicada i no serem capaços 
d’estar a l’altura de les cir-
cumstàncies? Segur que hem 
experimentat això en algu-
na ocasió i les conseqüències 
són palpables. Ens aixequem 
malhumorats, amb ganes de 
quedar-nos a casa i sense desi-
tjar veure ningú. Aquest estat 
ens altera negativament, ens 
provoca tensió, irritabilitat i 
fa que anímicament estiguem 
cansats, abatuts, i ens tornem 
antisocials amb la gent que 
ens envolta.

ELS PENSAMENTS nega-
tius solen rondar per la nos-

tra ment i si no som capaços 
d’alliberar-los, és perquè no 
parem d’alimentar-los, i així, 
cada cop es fan més grans i 
persistents. Per què ens sub-
mergim en un bucle de pen-
saments negatius? Perquè és 
el més fàcil. Si alguna vegada 
analitzem la quantitat de ve-
gades que ens queixem al cap 
del dia ens sorprendríem. De 
vegades, ens contagiem de la 
negativitat i queixes d’altres 
persones. Veure la televisió i 
les notícies plenes de desas-
tres ens informa sobre el que 
passa al món, però també ens 
aporta molta negativitat. No 
obstant això, podem com-
pensar-ho. Alguna vegada has 
tingut un pensament negatiu 
i has estat capaç de transfor-
mar-lo en un pensament po-
sitiu? Aquest és un excel·lent 
exercici per netejar la nostra 
ment de tota la negativitat que 
hi ha en ella. El pensament 
positiu no és res més que po-
sar-se unes ulleres i veure-ho 
tot d’un altre color. Això no és 
real. No obstant això, sí que 
és molt important que pren-
guem consciència que hem de 
preocupar-nos per tenir més 
pensaments positius que ne-
gatius en la nostra ment. La 
raó està en el fet que això ens 
permetrà sentir-nos bé, vigo-
ritzats i plens d’energia. No és 
una cosa senzilla d’aconseguir, 

però ser conscients d’això, ja 
és un primer pas molt impor-
tant. Algunes recomanacions 
que et poden ajudar a pensar 
en positiu:

VIU EL PRESENT. El passat 
és una cosa que no pots can-
viar no malgastes energia en 
ell, centra’t en el que pots fer 
avui, amb la teua situació ac-
tual. Sigues pràctic.

NO PROCASTINES. Les 
tasques incompletes que va-
guen per la nostra ment ens 
resten energia. Mentalitza’t 
del que has de fer i de quan 
has de fer-ho. Pensar tota l’es-
tona en això i posposar la tas-
ca només servirà per a deixar 
estar aquest malestar. I si el 
que has de fer no cal en aquest 
moment, no penses en això 
ara, ja ho afrontaràs quan siga 
necessari.

IL·LUSIONA’T. Posa’t metes 
accessibles. No podem viure 
sense il·lusions, les il·lusions 
són un motor que ens impul-
sa a aconseguir allò que volem 
però també pot ser devastador 
quan veiem que no podem 
aconseguir el que volem. Apli-
ca una dosi de realisme a les 
teues il·lusions i posa’t petites 
metes, divideix el teu objectiu 
final a una sèrie d’objectius 
més accessibles.

ENCADENA pensaments po-
sitius. Els pensaments funcio-
nen en cadena, el pensament 
negatiu genera més pensa-
ment negatiu i el mateix passa 
amb els pensaments positius. 

Genera una cadena de posi-
tivitat començant a pregun-
tar-te “D’acord, la situació és 
aquesta, i hem de superar-ho: 
¿Què en puc treure de positiu 
de tot això?”

SIGUES CONSCIENT dels 
teus pensaments. El pensa-
ment negatiu fa que ens sen-
tim malament. Quan et sentes 
així, analitza si es tracta d’al-
guna cosa que passa pel teu 
cap o és pel que estàs dient 
en aquell moment i aprèn a 
donar-li la volta a les expres-
sions: fes-te preguntes que et 
responguen als teus dubtes 
o que canvien la teua forma 
de pensar, o reformula el que 
dius o penses sense utilitzar 
expressions negatives.

ACCEPTA i segueix enda-
vant. Adaptar-te a una nova 
situació és difícil, però has 
de donar-li una oportuni-
tat abans de sentenciar que 
serà pitjor que d’allà on vens. 
Afronta aquesta nova etapa 
des de zero. Allibera’t de la 
motxilla que portes a l’esque-
na. I deixa’t sorprendre. Ob-
serva amb curiositat i il·lusió, 
com ho faria un nen.

MOLTES VEGADES ens 
oblidem de les petites coses 
que hi ha al nostre voltant i 
que ens fan feliços. Tendim a 
cercar una felicitat idealitzada 
quan, en realitat, aquesta rau 
en l’equilibri, en cuidar-nos i 
en aprofitar cada dia experi-
mentant amb els nostres cinc 
sentits. El moment és ara i 
aquí. Som-hi!! 

TONI PONS

FARMACÈUTIC 

I PROFESSOR
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La Lliga contra el Càncer lamenta 
la polèmica per l’edifici oncològic

“Considero que no podem es-
tar fent més demagògia i més 
el ridícul. Estem fent un altre 
cop el ridícul a les Terres de 
l’Ebre, però esta vegada el 
fem nosaltres, des de les Te-
rres de l’Ebre, que encara és 
pitjor”. Així de contundent 
ha sigut este dilluns el dele-
gat de la Lliga contra el Càn-
cer al territori, Francesc Va-
llespí, tot criticant el paper 
de l’Ajuntament de Tortosa i 
del Departament de Salut en 
la polèmica sobre les obres a 
l’hospital Verge de la Cinta i 
la construcció del nou edifici 
oncològic. “Pensem i creiem 
que no es pot demorar més”, 
ha dit en relació amb la ins-
tal·lació del nou accelerador 

lineal. “O es dóna autoritza-
ció per fer de seguida l’edifici 
nou, encara que tot i això ens 
estarem esperant dos anys, o 
s’opta per traure el de Jesús 
i enviar tots els malalts on-
cològics a fer-se la radioterà-
pia a Reus”, ha afegit.
Segons Vallespí, el pavelló de 
radioteràpia de l’hospital de 
la Santa Creu de Jesús reu-
neix unes condicions que di-
fícilment podrà tenir el nou 
edifici oncològic projectat 
per Salut a l’hospital Verge 
de la Cinta. De fet, ha reiterat 
que la solució més immedia-
ta seria instal·lar l’accelera-
dor donat per la Fundació 
Amancio Ortega a la unitat 
de radioteràpia del mateix 
hospital de la Santa Creu. I 
això, encara que siga neces-
sari derivar tots els pacients 
a l’hospital de Reus, durant 

el temps de calibratge del 
nou accelerador. Vallespí ha 
dit que la Lliga contra el 
Càncer prefereix la solució 
que siga més ràpida. “Entenc 
que el més ràpid seria posar 
l’accelerador lineal a Jesús, 
que és el que hagueren hagut 
de fer a partir del 17 de maig 
del 2017”, ha remarcat. Així, 
ha preguntat quants pacients 
han hagut de ser derivats ja a 
l’hospital Sant Joan de Reus, 
ja que els seus tumors ja no 
poden ser tractats amb l’ac-
tual accelerador de l’hospital 
de Jesús, que va quedar ob-
solet per a alguns tipus de 
càncer. 

Gustau Moreno
TORTOSA

Hospital Verge de la Cinta. // ARXIU.

SALUT

L’Hospital Comarcal de Móra 
d’Ebre ha recuperat el servei de 
cafeteria i restaurant. El cen-
tre feia dos anys que no oferia 
este servei, després de diversos 
concursos de licitació deserts i 
finalment la direcció l’ha inter-
nalitzat per reobrir-lo. L’Hos-
pital ha contractat el personal 
i aprofitarà la cuina pròpia per 
a donar esmorzars i dinars. En 
total s’han invertit 38.000 eu-

ros en reformes estètiques, de 
mobiliari i utillatge.
Els usuaris, acompanyants i el 
personal de l’Hospital de Móra 
d’Ebre podran usar la cafeteria 
els dies feiners de les vuit del 
matí a les quatre de la tarda. La 
direcció del centre confia a po-
der anar ampliant els horaris. 
“És una notícia molt esperada 
que fa feliços els treballadors i 
els usuaris l’Hospital perquè es 
recupera un servei que no és 
tan sols un punt per anar-hi a 
menjar sinó que és un lloc de 
trobada, de sortir de les àrees 

assistencials, és un punt de re-
flexió, de descans, de trobar 
tranquil·litat i fer una mica de 
vida social pel que fa als treba-
lladors”, ha subratllat el direc-
tor del centre, Joan Galbany. 
“En la mesura que tinguem 
èxit podem ampliar els horaris 
i serà en benefici del mateix 
servei” ha afegit. 

Torna a obrir  la cafeteria de l’hospital de Móra
ACN
MÓRA D’EBRE

La nova cafeteria de l’Hospital. // ACN.
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Les oliveres mil·lenàries al COP25
 Les oliveres mil·lenàries, ‘un gran magatzem

de CO2’ que pot morir amb el canvi climàtic
 La Taula del Sénia participa a la Cimera pel Clima 

on exposa els problemes ambientals del territori

La gerent de la Mancomuni-
tat de la Taula del Sénia ha 
valorat molt positivament la 
seua participació en la Cime-
ra Mundial del Clima COP25 
de Madrid. El passat dijous 
5 de desembre, Teresa Ade-
ll va participar en una taula 
rodona per explicar com s’ha 
treballat en la recuperació 
de les oliveres mil·lenàries 
en este territori a cavall del 
País Valencià, Catalunya i 
l’Aragó. Adell ha remarcat 
que la protecció d’estos ar-
bres monumentals té “molt 
a veure” amb la lluita contra 
l’emergència climàtica. “En 
el nostre projecte no només 
defensem la protecció de les 
oliveres mil·lenàries, sinó una 
agricultura tradicional, uns 
cultius i unes finques amb 
moltes implicacions. La pri-
mera, que són cultius de secà, 
que no necessiten aigua, i per 
tant no estem esgotant els re-
cursos hídrics del nostre te-
rritori”, ha fet notar. “També 
és molt important que culti-
vant estes oliveres d’esta ma-
nera lluitem contra l’erosió 
i els incendis forestals, cosa 
que és clau”, ha afegit. “En 
definitiva, les oliveres són un 
gran magatzem de Co2”, ha 
remarcat. “Este sistema de les 
oliveres mil·lenàries tradicio-
nals és clau per combatre el 
canvi climàtic, i un bon exem-
ple per a altres zones”, ha dit 
Adell.
Durant una entrevista a Ca-

nal 21 Ebre, Adell també ha 
resumit com el canvi climà-
tic afectarà les oliveres mi-
l·lenàries, encara que són 
uns arbres que resisteixen 
molt bé les sequeres. Segons 
la gerent de la Taula del Sé-
nia, les oliveres mil·lenàries 
es poden arribar a morir si 
han d’enfrontar-se a sequeres 
més llargues i a les plagues, 
que provoquen problemes 
que s’agreugen durant perío-
des de falta de pluges. “Hi ha 
el perill que estos períodes 
de sequera siguen més habi-
tuals i més llargs, i que estes 
oliveres puguen patir i fins i 
tot morir”, ha alertat. Adell 
ha explicat que això ja està 
passant amb vinyes de més de 
200 anys a les illes Canàries, 
com es va posar de manifest 
durant la Cimera Mundial del 
Clima COP25 de Madrid.
A més, la gerent de la Manco-
munitat Taula del Sénia tam-
bé ha explicat que a la cimera 
de Madrid ha predominat una 
visió “urbanita del món en 
què vivim”, i que les expe-
riències rurals es presenten 
com “anecdòtiques” o “sim-
pàtiques”. A més, ha advertit 
que es vol culpar la ciutada-
nia, però també l’agricultura i 
la ramaderia, dels efectes ne-
gatius del canvi climàtic, 
mentre les grans empreses 
renten la seua imatge a la ci-
mera. 

Tere Adell al COP25. //  CEDIDA.

Ruta Cultural Europea de l’Olivera
Les oliveres mil·lenàries de la Taula del Sé-
nia s’han unit a la Ruta Cultural Europea 
de l’Olivera. Així s’ha donat a conèixer en 
el novè congrés de les oliveres mil·lenàries 
de la Taula del Sénia. Aquesta ruta va co-
mençar a Grècia i també hi formen part les 
oliveres monumentals de Jaén. L’assessor 
dels Itineraris Culturals del Consell d’Eu-
ropa, Eladio Fernández, afirma que la ruta 
estava incompleta sense les oliveres del 
Sénia.
En el marc del Congrés també s’ha anome-
nat l’advocat tarragoní Paco Zapater am-

baixador de les oliveres mil·lenàries del 
territori del Sénia. Zapater va impulsar la 
protecció d’aquest patrimoni natural amb 
la recollida de prop de 100.000 signatures. 
Zapater assegura que continuarà treba-
llant intensament per l’aprovació de la llei 
de protecció de les oliveres.
Pel que a Olimil, el projecte de recuperació 
de finques d’oliveres, la gerent de la Man-
comunitat de la Taula del Sénia, Teresa 
Adell, ha explicat que està apunt de finalit-
zar i que hi ha moltes finques abandonades 
que són fàcilment recuperables.   

Gustau Moreno
TORTOSA
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El centre educatiu El Tem-
ple de Tortosa passarà a ser 
un institut-escola a partir del 
curs 2020-21. La directora 
territorial d’Ensenyament, 
Montse Perelló, ha afirmat 
que amb la creació del nou 
institut-escola, queda descar-
tada la construcció del tercer 
institut al pla parcial Temple 
Sud. Fa una dècada, l’Ajunta-
ment de Tortosa va cedir els 
terrenys a la Generalitat, però 

el projecte va quedar aturat 
a causa de la crisi. Així, Pe-
relló ha dit que caldrà par-
lar amb el consistori de com 
ha de créixer l’ensenyament 
post-obligatori al municipi, 
i que el nou institut-escola 
del Temple permetrà equi-
librar els instituts Dertosa i 
Cristòfol Despuig, ara molt 
massificats. Segons Perelló, 
amb la creació del nou insti-
tut-escola es dona resposta a 
una reivindicació del centre 
i de les famílies, que fins i tot 
havien realitzat una recollida 
de signatures. Segons Perelló, 

es tracta d’un model de cen-
tre “molt vàlid per l’educació 
del segle XXI”.
Actualment l’escola del Tem-
ple compta amb 525 alumnes 
i amb la creació de l’insti-
tut-escola es preveu arribar 
als 700. El director de l’escola 
del Temple, Marc Curto, ha 
explicat que la comunitat 
educativa aposta per este nou 
model de centre. De fet, Cur-
to ha assegurat que el centre 
té espai suficient i que la crea-
ció de l’institut-escola refer-
marà el projecte educatiu que 
estan potenciant. 

Joves tutelats del Centre Re-
sidencial d’Acció Educativa 
(CRAE) d’Amposta han par-
ticipat en els tallers de rap 
que l’entitat Versembrant 
organitza amb l’objectiu de 
treballar la reflexió crítica i 
l’apoderament en la relació 
a la desigualtat de gènere. 
Els tallers que s’estan duent 
a terme des del mes de no-
vembre s’estructuren en tres 
sessions que acaben amb la 
gravació d’una cançó escrita 
pels mateixos joves. Des de 
Versembrant, Joan Prieto, 
ha detallat els beneficis que 
aquests tallers tenen per als 
joves. “Hi ha una gran part 

de treball en equip i de coo-
peració, molt interessant, 
especialment en persones 

tímides que canvien la seua 
personalitat”.
Han fet tres sessions, una pri-

mera per introduir i conèixer 
les tècniques del rap, una se-
gona on es van dedicar a es-
criure la lletra i la tercera on 
han gravat les veus en un es-
tudi mòbil que conduïa Prie-
to. “Cadascú ha transmès el 
que ha volgut als seus versos. 
Jo, la meua situació a casa”, 
explica l’Iris. “Les meues 
frases estan una mica inven-
tades”, afegeix l’Alexadru, un 
altre dels participants.
Estos tallers es fan a través 
de la música urbana perquè 
és propera a la gent jove. El 
trap, el rap o el hip hop és el 
que més consumeixen. “Pot-
ser podries fer el mateix fent 
rock o música més tradicio-
nal o flamenc però sonaria 
estrany i en un context un 
pèl divers al que estan acos-

tumats. El rap té aquesta 
proximitat i els textos que 
pot desenvolupar un o una 
lletrista són més extensos, 
s’omplen més els versos que 
en un altre estil”, ha defensat 
des de Versembrant.
L’experiència musical que 
han viscut podria fins i tot 
despertar alguna vocació. No 
confien que el seu rap es faça 
“viral” i es mostren espantats 
d’imaginar que això pogués 
passar però s’emporten 
l’aprenentatge de tot el pro-
cés de producció i creació 
d’una peça musical. 

Cinta Bonet
AMPOSTA

Gustau Moreno
TORTOSA

VERSEMBRANT

Escola El Temple. // CEDIDA.

Joves composant rap. // SÍLVIA ALARCÓN.

L’escola El Temple serà institut-escola

Joves tutelats reflexionen sobre
la desigualtat a través del rap
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Vuit anys després de la fallida 
de la secció de crèdit, la coo-
perativa agrícola de l’Aldea ha 
aconseguit tirar endavant. De 
fet, a partir del 2016 la coope-
rativa registra beneficis, tot i 
les dificultats que ha traves-
sat, també, a causa de la crisi 
econòmica general. L’alcalde, 
Xavier Royo, ha afirmat que 
la compra del magatzem era 
un compromís electoral que 
el govern de Junts ha volgut 
fer efectiu de seguida, quan 
porten només uns mesos al 
capdavant del consistori. L’ad-
quisició del magatzem de la 
cooperativa ha tingut un cost 
de 246.000 euros, per ajudar 
a la supervivència de la coo-
perativa i per fer possible el 
pagament als impositors de 
l’anualitat corresponent al 
2019. 
El president de la cooperati-
va, Miquel Carles, ha remar-
cat que la cooperativa és ren-
dible, però ha lamentat que 
els impositors no podran dis-
posar de tots els seus estalvis 
fins al 2030, si abans no hi ha 
una sentència judicial favora-
ble als interessos de l’entitat. 
“Si hi hagués una sentència 
favorable, que se suposa, no 
dubtaríem ni un minut en re-
tornar els diners, tan aviat els 
cobrem de l’entitat que siga”, 
ha dit Carles. “El nostre ob-
jectiu és tornar els diners als 
impositors, com més ràpid 
millor, que ja fa prou anys que 
s’esperen”, ha afirmat.
De fet, Carles ha assenyalat 
que fa temps que esperen la 
sentència que ha de dictar 
l’Audiència de Tarragona, i 
ha advertit de la lentitud de 
la justícia. Sobretot, tenint 

en compte que ja hi ha ha-
gut impositors que han mort 
esperant el desbloqueig dels 
seus estalvis. “Este procés 
està pendent de sentència, 
no se sap res, s’està allargant 
moltíssim, potser massa, 
perquè al final la justícia no 
la veiem”, ha lamentat. “En 
canvi, veiem procediments 
que en menys temps hi ha 
sentències, i que són molt 
més ràpides. Per què s’ha tri-
gat vuit anys? Hem de tenir 
en compte que tenim 32 ex-
pedients de canvi de titulari-
tat, el 90 per cent per morts 
que s’han produït, i que els 
pagesos que tenien a la sec-
ció de crèdit tots els seus 
estalvis i la jubilació es van 
quedar d’avui per a demà a 
zero”, ha dit Carles. “L’Ajun-
tament va haver de sortir a 
ajudar estes famílies perquè 
no tenien diners ni per a 
menjar, i molt menys per pa-
gar impostos”, ha recordat. 
“I hi ha hagut gent que s’ha 
mort esperant una bona notí-
cia, i això a l’Aldea s’ha notat 

molt”, ha insistit.
Durant una entrevista a Canal 
21 Ebre, Carles ha reconegut 
que s’esperava més suport 
per part de la Generalitat, 
i ha advertit que només els 
han ajudat l’Ajuntament de 
l’Aldea i la Diputació de Ta-
rragona. “Primer no es podia 
ajudar una entitat que esta-
va en concurs de creditors; 
després, tampoc perquè es-
tava imputat el Departament 
d’Economia i Finances; quan 
el van desimputar, no van fer 
res perquè la cooperativa no 
donava beneficis, i quan el 
2016 va començar a donar-ne, 
no van fer res perquè no eren 
suficients. Ens han fet perdre 
molt de temps, que el neces-
sitem per treballar. Molts de 
viatges a Barcelona, i fins i tot 
va entrar una moció al Par-
lament, però tot això és fum, 
molt de fum”, s’ha queixat: 
“No sé si no ens poden ajudar, 
o no volen ajudar-nos, però 
nosaltres al cap de vuit anys 
estem, aquí encara”.
Quant a la venda del magat-

zem de la cooperativa, Carles 
ha confirmat que tenien un al-
tre possible comprador per al 
magatzem, però que van prio-
ritzar l’oferta de l’Ajuntament 
perquè així l’espai quedarà 
per al municipi, que preveu 
fer-hi un auditori. “Discu-
tir-nos per 10.000 euros no ho 
vam ni plantejar; a més, hem 
de tenir sentit comú, perquè 
això quedarà per a l’Aldea”, 
ha reiterat. Finalment, Carles 
també ha dit que la venda del 
magatzem ha permès garantir 
tots els pagaments del 2019 
als impositors. “Gràcies a la 
venda del magatzem hem po-
gut retornar el cent per cent, 
al cap de 24 hores d’haver co-
brat ja es feien les transferèn-
cies als impositors que tenien 
atrapats els diners a la secció 
de crèdit”, ha conclòs.

L’Ajuntament de l’Aldea ha de-
nunciat la companyia elèctrica 
Endesa davant d’Indústria, a 
causa de les contínues avaries 
que atribueixen a l’estat de la 
xarxa per falta d’inversió. Se-
gons el mateix consistori, re-
centment el poble ha patit tres 
grans avaries que han deixat 
un gran nombre d’usuaris 
sense llum. La primera va ser 
el 23 d’octubre, durant la qual 
tres sectors del nucli urbà van 
estar 20 hores sense submi-
nistrament. El 5 de desembre 
passat, també 435 usuaris de 
l’Aldea i Camarles es van tor-
nar a quedar sense subminis-
trament però un cop feta la 
reparació, van seguir patint 
talls de llum. I finalment, el 7 
de desembre, 1.097 usuaris de 
l’Aldea van tornar a estar sense 
llum a causa d’una avaria que 
va afectar també 7.356 usuaris 
més de Camarles, Deltebre i 
Sant Jaume d’Enveja.
Les avaries s’han produït a la 
xarxa de l’antiga Elèctrica de 
l’Ebro. “Entenem que tanta 
avaria en aquesta xarxa i no 
amb la d’Endesa és a causa del 
poc manteniment efectuat a 
la mateixa i l’escassa renova-
ció d’aquestes xarxes. També 
hem detectat molta disfun-
ció en els serveis d’urgències 
quan han d’actuar-hi”, ha 
lamentat l’alcalde. A més, ha 
exigit que es posin “a treba-
llar” per millorar aquestes 
xarxes de distribució, i que es 
fixi un calendari d’actuacions 
“amb la màxima celeritat”.
A les reclamacions de fa cinc 
mesos de l’alcalde, la com-
panyia va respondre que la 
xarxa elèctrica del municipi 
està en “òptimes condicions”. 
“Els usuaris no han de pagar 
per un servei deficient”, ha 
defensat Royo, que també ha 
reclamat una millor resposta 
per a reparacions d’urgència, 
sobretot quan es tracta d’una 
avaria a l’antiga xarxa Elèc-
trica de l’Ebro.  

La cooperativa de l’Aldea ven
el magatzem a l’Ajuntament

Denúncia 
pels talls 
elèctrics

Gustau Moreno
L’ALDEA

L’ALDEA

L’equip de govern i el president de la cooperativa. // NATÀLIA BARRAGUER.
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LA RIBERA d’Ebre ha començat a 
desplegar un pla d’acció per enfortir 
els vincles entre productors locals, 
agents turístics i restauradors. Es 
pretén fer valer els productes locals 
creant circuits curts de comercialit-
zació i promocionar el sector agroali-
mentari de la comarca també des de 

la taula. Existeixen a la comarca unes 
180 empreses productores que venen 
al client final i s’han iniciat accions 
per crear sinèrgies entre els agents in-
volucrats. Per enfortir aquests vincles 
entre productors, empreses i agents 
socioeconòmics també s’organitzen 
jornades i trobades entre ells.  J.D.

Pla d’Acció del Producte Local
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La consellera d’Empresa i 
Coneixement, Àngels Cha-
cón, ha assegurat que la im-
plantació de nous parcs 
eòlics o solars es consen-
suarà amb els territoris. 
“S’obrirà el debat de l’on i 
que no hi haja dubtes que es-
coltarem i tindrem en comp-
te el territori. Potser en l’an-
terior model no era tan així”, 
ha defensat. En el cas con-
cret de la Terra Alta, Chacón 
ha reiterat que es va compro-
metre amb les entitats so-
cioeconòmiques perquè par-
ticipen en la comissió tècnica 
que debatrà la nova llei de 
transició ecològica, i que així 
es farà. “A la primera reunió, 
hi seran, només faltaria”, ha 

dit. La consellera d’Empresa 
ha explicat que la derogació 
de les Zones de Desenvolu-
pament Prioritari (ZDP) sí 
que suposa una oportunitat 
per frenar la massificació 
eòlica, com la que pateix la 
Terra Alta, però ha advertit 
que els projectes impulsats 
amb l’antic model no sempre 
seran fàcils d’aturar. Ha re-
cordat que les empreses pro-
motores tenen uns drets ad-
quirits i que si no es tenen en 
compte, “com a mínim esta-
ríem prevaricant”, ha dit. 
“Seguirem parlant i treba-
llant per mirar de reubicar i 
de variar”, ha afegit. 

Cinta Bonet
AMPOSTA

La consellera Àngels Chacón amb un directiu de la Cambra Arrossera del Montsià. // ACN.

MASSIFICACIÓ EÒLICA

El Consell Regulador de la 
DO Terra Alta, la plataforma 
en Defensa de la Terra Alta i 
l’Ateneu Popular La Pastora 
valoren que ha estat la seva 
bel·ligerància i treball, el que 
que ha fet notar la situació de 
“caducitat” de les llicències i 
dels criteris dels parcs eòlics 
que s’han reactivat per implan-
tar-se a la comarca. Celebren 
el replantejament dels projec-
tes del Pinell de Brai, Prat de 
Comte i Benifallet (Baix Ebre), 
però també insisteixen que la 
derogació de les ZDP (Zones 
de Desenvolupament Priorita-
ri de l’energia eòlica) ha de ser 
“retroactiva” amb tots els parcs 
que es van tramitar entre 2002 
i 2009. Exigeixen, per tant, una 
revisió dels paràmetres socioe-
conòmics i mediambientals 
d’una comarca que ha canviat 
“molt” dos dècades després.
Les tres entitats socioeconò-
miques que lideren l’oposició 
contra la massificació eòlica a 
la Terra Alta han defensat que 

ha estat gràcies a la seva feina 
que s’ha aconseguit fer valer la 
caducitat de les autoritzacions 
d’impacte ambiental en el cas 
dels parcs Els Aligars i Tos-
sa-Mola d’en Pasqual perquè 
l’empresa promotora tiri enre-
re i desisteixi de construir-los. 
“No ens diu res de nou, sentim 
potser encara si cap més indig-
nació quan es parlar que s’han 
aturat dos centrals i d’alguna 
manera el Departament s’atri-
bueix els mèrits”, ha lamentat 
Xavier Fortuño, portaveu de 
les entitats.
Els moviments socioeconò-
mics consideren que “la vo-
luntat de la Conselleria d’Em-
presa” ha estat “sempre la 
mateixa”, establir i imposar 
nous projectes eòlics a la Terra 
Alta i treballar “d’esquena a la 
societat”. “Aquests col·lectius 
econòmics, ajuntaments, Con-
sell Comarcal i moviments 
socials són els que ens hem 
hagut d’unir i treballar ur-
gentment per buscar errades 
a la tramitació”, ha recordat 
Fortuño. De fet, la lluita dels 
últims mesos s’ha centrat en 
aquestes possibles caducitats 

en aspectes ambientals i s’han 
carregat de raons amb ajuda 
d’organismes competents en 
aquesta matèria.
“Hi havia modificacions al 
projecte i qüestions que afec-
taven les normatives de pro-
tecció d’alguns espais i els 
projectes de les antigues cen-
trals eren antics i, per tant, ca-
ducats. Que no s’ho atribuei-
xin perquè Empresa no ha fet 
cap moviment per aturar això 
ni per ajudar-nos a contrares-
tar la intenció de les empreses 
de refer projectes antics i ins-
tal·lar més centrals”, ha criti-
cat el portaveu.
De fet, l’Ajuntament del Pinell 
de Brai ha liderat el blindatge 
contra les dos centrals Els Ali-
gars i Tossa-Mola d’en Pas-
qual. S’han emparat contra les 
pressions empresarials en in-
formes, on se certifica que les 
declaracions d’impacte am-
biental (DIA) tenien un termi-
ni de caducitat de 5 anys. Des 
de l’Ateneu, la DO Terra Alta i 
la plataforma terraltina insis-
teixen que el cas dels parcs del 
Pinell, Prat de Comte i Benifa-
llet no és aïllat. 

Les entitats volen retroactivitat per a les ZDP
ACN
GANDESA

Parc eòlic a la Terra Alta. // ARXIU.

Mira el
vídeo
en este
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 ECONOMIA

Chacón: ‘Escoltarem la Terra Alta 
abans d’implantar nous parcs eòlics’
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L’Ebre, un creixement de tortuga
 L’economia ebrenca es manté a l’alça gràcies

a la construcció, la indústria i els serveis 
 El Montsià és la segona comarca de la província 

de Tarragona que més creix des de l’any 2013 

INFORME ECONÒMIC DE LA URV

El director de la Càtedra 
d’Economia Local i Regional 
(CELiR) de la URV, Juan An-
tonio Duro, va presentar el 
passat 9 de desembre el But-
lletí d’Anàlisi de la Conjuntura 
Local de les Terres de l’Ebre 
corresponent al tercer trimes-
tre del 2019. Es tracta d’un 
informe que no inclou gaires 
canvis respecte al trimestre 
anterior, i que constata que 
les Terres de l’Ebre continuen 
creixent pel que fa a la creació 
d’ocupació. Així, durant el ter-
cer trimestre, el nombre total 
d’afiliats a la Seguretat Social 
ha assolit la xifra de 52.740; 
és a dir, 615 afiliats més que el 
tercer trimestre de l’any ante-
rior. Això indica un increment 
de l’1,2. “És exactament el ma-
teix increment interanual que 
el trimestre anterior”, va re-
marcar Duro, qui ha destacat 
com a dada positiva que les 
Terres de l’Ebre acumulen ja 
22 períodes consecutius amb 
creixements interanuals po-
sitius. Duro també va dir que 
tots els sectors econòmics 
han registrat increments po-
sitius, excepte l’agricultura. 
Així, la construcció continua 
sent el sector que més creix, 
amb una evolució del 4,3%, 
seguit dels serveis (1,2%) i la 
indústria (1%). El creixement 
positiu d’aquest trimestre es 
continua explicant, sobretot, 
per la bona evolució del règim 
general (2,3% respecte al ma-
teix trimestre l’any anterior). 

Per contra, el nombre de co-
titzants en règim d’autònoms 
continua caient, amb una da-
vallada d’1,6 punts respecte 
al tercer trimestre del 2018. 
“Una dada preocupant”, va 
afirmar Duro.

L’atur continua caient
D’acord amb les dades del 
Departament d’Empresa i 
Ocupació de la Generalitat de 
Catalunya, l’atur registrat ha 
continuat caient amb força 
durant el tercer trimestre del 
2019. De mitjana mensual tri-
mestral, el nombre d’aturats 
s’ha situat en 8.824, és a dir, 
569 menys que en el tercer 
trimestre del 2018. En termes 
relatius, aquesta disminució 
ha suposat una caiguda del 
6,1%. Un valor que continua 
sent favorable per a l’econo-
mia, ja que segueix amb la 
trajectòria de la disminució 
de la sèrie per vint-i-quatrè 
trimestre consecutiu. Aquesta 
disminució s’ha fet palesa a to-
tes les comarques ebrenques, 
excepte la Terra Alta. Destaca 
el Montsià, on l’atur ha expe-
rimentat una davallada de 8,3 
punts.
La dada negativa és que la 
major part de contractes for-
malitzats han estat contractes 
temporals eventuals de cir-
cumstàncies de la producció 
(2.180), seguit dels d’obra o 
servei (1.794) i els d’interinitat 
(520). A més a més, si es pren 
com a dada les contractacions 
en funció del nivell d’estudis, 
continua fent-se evident la 
necessitat d’aprofitar el capi-
tal humà del territori creant 

llocs de treball d’elevada qua-
lificació en el model productiu 
ebrenc i evitar així la fuga de 
talent.

El creixement del Montsià
La presentació del butlletí va 
fer-se al Consell Comarcal del 
Montsià, en un acte presidit 
pel president comarcal, Joan 
Roig. Duro va aprofitar per a 
analitzar l’últim informe del 
BBVA Research, corresponent 
al 2018. Així, segons aquest in-
forme, la comarca del Montsià 
ha estat una de les comarques 
catalanes que més ha crescut 
des del 2013. Concretament, 
un 15,50%. Això la converteix 

en la segona comarca de la 
demarcació de Tarragona que 
més ha crescut, després del 
Tarragonès, on el creixement 
ha estat del 18,40%. L’altra 
dada positiva és que el sector 
que més ha crescut ha estat 
l’industrial, amb un 20,8%, 
seguit de la construcció, un 
12,2%. Un sector industrial 
on té un pes molt important 
l’agroindústria seguida de la 
química i la indústria del mo-
ble. “Aquestes dades són més 
que una bona notícia econò-
mica, ja que aquest creixe-
ment també significa que cada 
dia hi ha més oportunitats per 
aquelles persones que volen 

seguir vivint a la seua comar-
ca”, va manifestar Roig.
D’altra banda, el Montsià és 
també una comarca que ha 
guanyat competitivitat els úl-
tims anys. Segons l’Índex 
FEGP 2019 de la Federació 
Empresarial del Gran Pene-
dès, es troba entre les 15 co-
marques que més han crescut 
en competitivitat des del 2009. 
“Ens trobem que des del 2013 
fins ara el Montsià s’ha anat 
recuperant a molt bon ritme, 
però l’impacte de la crisi va 
ser tan fort que això explica 
que encara no s’haja recuperat 
la situació pre-crisi”, apuntava 
el director de la CELiR. 

Gustau Moreno
AMPOSTA

Joan Roig i Juan Antonio Duro a la presentació de l’informe // CEDIDA.
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La caiguda de la producció de
garrofa fa que es dispari el preu

Aviat els drons s’estendran en 
les tasques de fumigació dels 
arrossars del Delta. L’empre-
sa EbreDron ha presentat un 
prototip de dron per a tracta-
ments fitosanitaris en cultius 
d’arròs. Es tracta d’un ‘dro-
neboat’. Consisteix en una 
planejadora que fumiga per 
sobre dels camps. Està dis-
senyat per a poder anar per 
sobre del quadre quan este 
està inundat.

L’han batejat com DB650 i la 
seua finalitat és substituir les 
motxilles, els atomitzadors i 
els canons, perquè quan s’han 
de realitzar certs tractaments 
antigerminatius a l’arròs el 
problema és que si es fa mi-
tjançant tractors, fa malbé la 
capa, i és aquí on hi ha perill 
que cresquen males herbes.
Un dels avantatges que té este 
prototip és que les broquetes 
van a dos dits de l’aigua. Per 
tant no hi ha deriva, el trac-
tament està molt localitzat i 
permet realitzar els tracta-
ments de manera que no per-

judica ni als cordons ni als 
quadres veïns.
Des d’EbreDrone es plantegen 
ampliar este sistema al tracta-
ment del fong de la piriculària.
En l’actualitat el ‘droneboat’ 
funciona de manera remota. 
La finalitat és que a curt ter-
mini treballe automàticament 
via satèl·lit, mitjançant una 
ruta programada. 

La baixa collita de garro-
fes d’aquesta temporada al 
Camp de Tarragona i les Te-
rres de l’Ebre ha tingut com 
a conseqüència visible una 
reducció del nombre de ro-
batoris denunciats al camp. 
A les Terres de l’Ebre, els 
Mossos han rebut aquesta 
campanya setze denúncies 
per un total de 14.800 qui-
los, pels 25 i 22.300 quilos 
del passat 2018. Unes xi-
fres que, segons els page-
sos, en cap cas signifiquen 
que el fenomen estiga lluny 
de disminuir: a banda de la 
poca producció, diuen que 
molts deixen de denunciar 
desenganyats per les escas-

ses repercussions penals als 
lladres. Els Mossos, per la 
seua banda, reclamen que, 
més enllà del tràmit, se’ls 
informe de qualsevol inci-
dent per poder actuar.
En el cas de les Terres de 
l’Ebre, on la producció pot 
situar-se entre els 10 i els 15 
milions de quilos anuals, les 
actuacions dels Mossos han 
permès enguany recuperar 
4.000 dels prop de 15.000 
quilos denunciats.
Tot i que asseguren ser 
conscients que aquestes 
sostraccions perjudiquen i 
neguitegen extraordinària-
ment el sector, creuen que 
els cossos policials han de 
“saber què està passant” 
per intentar evitar-los. Per 
això, crida als pagesos que 
prioritzen la seua seguretat 

i eviten els enfrontaments, 
però quan detecten casos de 
vehicles i persones que 
prenguen part en robatoris 
truquen al 112 i faciliten 

matrícules o descripcions. 
Els Mossos demanen la 
col·laboració ciutadana, de 
vigilants, guardes rurals i 
pagesos. 

Sílvia Alarcón / ACN
ULLDECONA

Joaquim Domingo
AMPOSTA

PAGESIA

Prototip del DroneBoat. // ACN.

Un tractor abocant garrofes a la cisterna d’un camió. // ACN.

Drons per a fumigar els arrossars

Mira el
vídeo
en este
enllaç

Mira el
vídeo
en este
enllaç
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L’Arxiu Comarcal de la Ribera 
d’Ebre (ACRE) ha ingressat 
el fons fotogràfic del morenc 
Enric Borràs Cot. Borràs va 
ser director de l’Oficina de 
l’Institut Nacional de Previ-
sió de Móra d’Ebre, però en 
paral·lel va exercir la foto-
grafia, un dels seus principals 
hobbies. De fet, va estar molt 
vinculat a l’Agrupació de Fo-
tografia i Cinema de Móra 
d’Ebre (AFIC), entitat fun-
dada als anys 60, que tenia 
l’objectiu de promocionar les 
produccions cinematogràfi-
ques i fotogràfiques d’un no-
drit grup de morencs. Entre 
els seus membres, pel que fa 
al camp de la fotografia, hi 
trobem Àngel Mola, Deside-
rio Falcó, Òscar Gurrera, Jor-
dà Bassa, Joan Vilalta i Ra-
mon Calanda.
Borràs, a més de col·laborar 
amb l’AFIC, va ser ben actiu 
en la vida associativa moren-
ca: va ser membre de l’Asso-
ciació de Ràdio Móra d’Ebre 
des de 1969, soci de la Caça-
dora de l’Ebre, de l’Agrupació 

Sardanista la Picossa, de la 
Societat Obrera, del Club de 
Futbol Móra d’Ebre i de l’As-
sociació Cultural la Riuada. 
No cal dir que moltes d’aques-
tes aficions i col·laboracions 
han quedat plasmades en les 
seves fotografies.
L’obra d’Enric Borràs Cot 
comprèn diversos àmbits 
temàtics. D’una banda, hi tro-
bem la fotografia d’orientació 
artística, que és la que Borràs 
presentava a concursos: esce-
nes quotidianes de la vila de 
Móra d’Ebre i pobles veïns, 
sempre presentades amb un 
cert tipisme contemporani. 
Aquesta voluntat artística es 
combina amb un anhel expe-
rimental. D’altra banda, en 
el fons personal de Borràs, 
també hi ha una presència 
important d’imatges de con-
tingut social, a través de les 
quals captura esdeveniments 
celebrats a Móra d’Ebre en-
tre el principi dels anys 60 i 
els 80 del segle XX, com per 
exemple l’homenatge de la 
població a l’escultor Julio An-
tonio de l’any 1968, partits de 
futbol, però també escenes 
amb animals, natures mortes 
o festes populars. Finalment, 

al fons també hi ha un bon 
gruix de fotografies familiars, 
moltes de les quals referents 
a viatges per l’Estat espanyol 
i Europa.
La cessió s’ha materialitzat 
segons un acord entre la Ge-
neralitat i la família Borràs, 
representada per Maria Im-

maculada Borràs Borràs, filla 
del fotògraf. L’acord es farà 
efectiu els pròxims mesos 
amb la signatura d’un contrac-
te de cessió en comodat, entre 
la titular del fons, la seua filla, 
la presidenta del Consell Co-
marcal i la consellera de Cul-
tura. L’ACRE té previst, al llarg 

del 2020, iniciar les tasques 
d’instal·lació i digitalització 
del fons, que estarà accessible 
al portal ‘Arxius en línia’ l’any 
2021. A més, l’Arxiu ha adqui-
rit el compromís d’impulsar 
una exposició per donar a 
conèixer l’obra i la figura del 
llegat d’Enric Borràs Cot. 

LA CATEDRAL ja ha recuperat les 
56 peces del retaule de Santa Anna. 
Després de dotze mesos de treballs 
s’ha finalitzat la seua restauració on 
s’ha consolidat l’estructura que es 
trobava en risc de col·lapse, i la ne-
teja de la superfície pictòrica. Segons 
els responsables de la seua restaura-

ció, el 2020 es realitzarà el muntatge 
del retaule en el seu emplaçament 
habitual amb una estructura auxi-
liar de suport. El retaule és d’època 
barroca, fet en fusta d’alba tallada, 
policromada i daurada, entre 1728 i 
1732, obra de l’escultor Isidre Espinalt 
i Serra-rica i el seu fill.  C.B.

Torna el retaule de Santa Anna 

HISTÒRIA

L’Arxiu de la Ribera d’Ebre ingressa el 
fons del fotògraf morenc Enric Borràs

Fotografia històrica d’Enric Borràs Cot. // FOTO:  ACRE.

Gustau Moreno
MÓRA D’EBRE
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Celebració reconeguda com a festa patrimonial d’interès 
nacional, que ha sabut conservar tradicions i que té tot un 
seguit de trets característics com són la pervivència de les 
figures del Clavari i els Majorals, la plega, els tradicionals Tres 
Tombs i l’encesa de la foguera a la plaça que crema durant tres 
dies ininterrompudament mentre es balla la jota d’Ascó.

  Festa de Sant Antoni a Ascó 
Del 17 al 20 de gener

Us recomanem

 Roquetes
‘Sex o no sex’
Fins al 4 de gener
Lloc: Biblioteca Mercè Lleixà

 Móra la Nova
10a Exposició del Pessebre dels 
Pensaments 
Fins al 7 de gener
Lloc: Ateneu Cultural

 Roquetes
‘Entre llops’ de les germanes 
Besolí
Fins al 17 de gener
Lloc: Biblioteca Mercè Lleixà

 Amposta
‘Camp de control’ de Teresa 
Mulet
Fins al 19 de gener
Lloc: Centre d’Art Lo Pati

 Benicarló
‘Poètiques del Collage’ de
Manuel Silvestre
Fins al 19 de gener
Lloc: Mucbe

 La Galera
‘Atuells per a la cuina i el foc’
Fins al 26 de gener
Lloc: Terracota, Centre d’Interpre-
tació de la Terrissa

 Benicarló
‘’Acentos de color’’ de Nicolás 
Caballero
Fins al 12 de febrer
Lloc: MucBe

 Tortosa
‘Aigua, Sol i Ferro’ de Josep Ma-
ria Balagué
Fins l’1 de març
Lloc: Museu de l’Ebre

 La Fatarella
‘Pedra sobre pedra’
Fins al 22 d’abril
Lloc: Los Canyerets

 Mas de Barberans
‘Fusta Teixida’
Fins al 15 de juliol
Lloc: Museu de la Pauma

ExposicionsMou-te

Exposicions

Espectacles

En família

Espectacles

Exposicions Exposicions

  Amposta

‘Videojocs. Art i Cultura’ 
Fins al 12 de gener

Museu de les Terres de l’Ebre

 Ulldecona

Ningú és un zombi! - Teatre Calánime

Teatre Orfeó Montsià
Dissabte 11 de gener, 18h

Waldemar Izczyszyn arriba de Polònia, amb deu anys, a una 
escola catalana, i aviat els seus companys s`adonaran que el noi 
no és com ells; no té dents ni sang, quan no perd un braç perd la 
rialla, fins i tot sembla que no té nom, a casa l´anomenen Ningú.

 Amposta

‘The Postman’ - Mag Txema

La Lira Ampostina
Dissabte 18 de gener, 18h

Un espectacle de màgia teatralitzada, visual i creativa per a tots 
els públics, musical i participatiu, on s’explica una història amb 
un nou estil de màgia molt personal, on es barregen disciplines 
com el mim, el clown i, per descomptat, la màgia.

 Tortosa

Pista de gel
Fins al 7 de gener

Plaça de l’Ajuntament

300 metres quadrats de pista de 

gel per a que la gent de totes les 

edats pugui gaudir del patinatge. 

Preu: 6 euros.

 Alcanar

VIII Monumental 
Pessebre a la 
Cisterna
Fins al 6 de gener

Muntatge que Joan Josep Curto 

exposa al públic d’unes 300 peces 

que ocupa gairebé seixanta metres 

quadrats.

 Roquetes
El Raval de l’Art
Fins al 5 de gener
Exposició-venda de Nadal, amb pe-
ces úniques, escultures i obres de 
ceràmica de gran qualitat artística 
de Jaime Romero, Teresa-Marta 
Batalla, Rainer G. Schumacher i 
José Davila.

 Peníscola
4è 5K Solidari
4 de gener
La recaudació es destinarà a 
l’Associació Creixem de Vinaròs 
per la seua gran labor.
Preu inscripció: 8 euros
Més info: hj-crono.es

Amb el suport de:
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Avui us porto unes 
postres que les podeu 
fer aquests dies 
festiu o us les podeu 
reservar per les festes 
majors d’hivern que 
vindran. Amb aquest 
pastís us vull desitjar 
un molt bon any 2020. 
Que les receptes, la 
cuina de casa i les 
trobades familiars i 
amb amics al voltant 
de la taula no us 
faltin. Gaudiu de les 
petites coses de la 
vida que ens ajuden a 
ser feliços!” 

Pastís de
torró de xixona

Per Lurdes Sanchís

LA CUINA DEL

DELTA

Espinacs
a la crema

Ingredients

· 1’5 kg. d’espinacs
· 50 g. de mantega
· Aigua
· 1 gotet de crema de llet
· 100 g. de panses
· 5 alls
· Pa fregit a daus
· Pebre negre picant en pols
· 1 polsim de nou moscada
· Sal

Elaboració

Netegeu els espinacs i 
talleu-los a trossos, poseu-
los a bullir amb aigua i sal, 
escorreu-los i reserveu-
los. En una paella, tireu 
la mantega, i un cop fosa, 
poseu les panses, els alls ben 
picats, el pebre negre, la nou 
moscada i la crema de llet. 
En feu una salsa i ho deixeu 
coure uns quants minuts. 
Per últim barregeu la salsa 
amb els espinacs. Serviu-
ho en una plàtera. Tireu 
els daus de pa fregit per 
damunt.

INGREDIENTS
• 200g de torró de Xixona en trossos 
• 500g de nata (mínim 35%) 
• 35g de sucre 

• 120g de xocolata fondant 
• 30g de brandy 
• 24 biscuits de soletilla 

• 250g de llet

COBERTURA
75 g. de nata (mínim 35%), 75g. de xocolata fondant, 35 g. de mantega, 1 culleradeta de cacau pur en pols.

ELABORACIÓ
1. Tritureu el torró i ho retireu 
a un bol mitjà. Munteu la nata, 
aboqueu-la amb el torró, barregeu-
ho tot i reserveu-ho a la nevera.
2. Poseu a bullir la nata amb el 
sucre durant uns 4-5 minuts. 
Retireu del foc i incorporeu la 
xocolata remenant-ho molt bé. 

Afegiu el brandy i barregeu-ho. 
Guardeu la crema en un bol i a la 
nevera durant 1 hora.
3. Folreu un motlle rectangular 
amb film transparent, cobriu la 
base amb  biscuits mullats amb 
llet, i aneu fent capes de nata/
torró, biscuits sense llet i crema 
de xocolata, acabant amb biscuits. 

Cobriu amb film transparent i a la 
nevera durant 2 hores. 
4. Per la cobertura, escalfeu la nata 
fins bullir. Apagueu el foc, afegiu 
la nata i la mantega i remeneu fins 
que estigui tot ben desfet.
5. Desenmotlleu el pastís i poseu la 
cobertura. Reposeu-ho a la nevera 
uns 30 minuts i ja ho podeu servir.

LA CUINA DE L'OLGA

Tres olis extra verges de les Terres 
de l’Ebre han estat inclosos a la 
guia italiana Flos Olei 2020, l’equi-
valent en el món de l’oli al que seria 
la guia Parker de vins. Es tracta de 
l’Oli Aureum Sevillenc de la coope-
rativa Soldebre, l’oli cent per cent 
arbequí d’Oleum Naturale de Ras-

quera, i oli de la varietat sevillenca 
de l’empresa Coll de l’Alba del Pe-
relló. Els tres premiats han dema-
nat als restauradors que tinguin 
en compte la varietat d’olis que es 
produeixen a les Terres de l’Ebre i 
les possibilitats que ofereixen ca-
dascun d’ells als seus plats.   C.B.

Tres olis ebrencs, a Flos Olei 2020

F
FOGONS



cop d’ull34 // Gener 2020  

Adam
“Per estudiar 
la Farsa de 
Gandesa vam 
fer un kahoot 
on s’incloïen 
quatre 
preguntes.”

PINZELLADES2

Idem
“Un dels 
edificis 
singulars del 
nucli antic de 
Gandesa es Ca 
la Vila Vella. 
Em va agradar 

molt veure coses tan antigues.”

Martina
“Quan Jaume 
va marxar 
corrents de 
l’església va 
llençar un 
guant a terra. 
Per aquest 
motiu Gandesa es deia Guandesa.”

Aleix
“A banda 
d’estudiar el 
Casament Reial 
de Gandesa 
també hem 
visitat diferents 
cases medievals 
que encara es conserven. De la 
muralla només queda una part.”

Jan
“Jaume tenia 
clar que no volia 
ser rei perquè 
volia ser monjo. 
Per aquest 
motiu Elionor 
es va acabar 

casant amb el seu germà.”

Paula
“El casament 
és el moment 
que més 
m’agrada 
perquè és una 
escena molt 
romàntica.”

Francesc
"Em va 
agradar molt 
l’experiència 
de fer una 
visita guiada 
als pares amb 
Dorina.”

Romina
"L’església 
és un dels 
llocs més 
importants de 
Gandesa i on 
va tenir lloc el 
casament."

Àstrid
"He après 
moltes coses 
de l’edat 
mitjana de 
Gandesa 
amb les 
exposicions."

Eloi
"M’agrada molt anar a veure l’obra de teatre 
que fan al poble on es representa la Farsa de 
Gandesa. També m’agraden molts els joglars 
perquè són molt divertits i per aquest motiu 
l’he dibuixat.”

Emma
“Un dels projectes de l’escola per estudiar la 
història de Gandesa era exposar als pares els fets 
històrics més rellevants del poble. Va ser una 
experiència molt divertida.”

Nikita
"La part que més m’agrada de la història del 
Casament Reial és quan Jaume i Elionor es 
casen, però finalment ell marxa de l’església 
perquè no volia casar-se perquè la seva 
veritable vocació era ser monjo.”

Arianna
“La Casa 
Cervelló és una 
de les cases 
que vam visitar 
amb l’escola. 
Està inclosa 
a l’Inventari 

del Patrimoni Arquitectònic de 
Catalunya.”

ESCOLA PUIG CAVALLER DE GANDESA
La Farsa de Gandesa, com és conegut popularment el 
Casament Reial, és un episodi històric que es va produir 
l’any 1319. Enguany es commemoren 700 anys de l’intent 
fallit d’unificar dinàsticament els regnes d’Aragó i de Cas-
tella amb el casament de l’infant Jaume amb la princesa 
Elionor. La cerimònia va arribar a celebrar-se però segui-
dament l’infant va fugir deixant a la princesa a l’altar per 

la seva vocació religiosa. Finalment ni el matrimoni ni la 
unió dels dos regnes van arribar a consumar-se.
En aquesta nova edició de Petits Artistes els alumnes de 
l’escola Puig Cavaller ens 
expliquen tots els detalls 
d’aquesta fita històrica 
de la capital de la Terra 
Alta.   N.B.

Mira el
vídeo
en este
enllaç

>

>

>
El 700 aniversari de la Farsa de Gandesa

P
PETITS
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L’Indoor Vinaròs va acollir les 
finals del Màster de l’Audi Pà-
del Series 2019. En categoria 
masculina van guanyar Nacho 
Vicente i Carlos Monfort a De-
metrio Peña i Carlos Febrer 
per 6-3 i 7-5. A més, Monfort 
va ser tercer del ranking del 
circuit i Vicente setè. 
D’altra banda, en categoria fe-
menina, Maria Zapata i Sandra 
Verge van superar a Sandra 
Lloret i Yolanda Mallén per 
6-4, 5-7 i 6-3, en un partit dis-
putat i emocionant. La parella 
guanyadora va culminar un 
any força bo en el que també  
van destacar al ranking del cir-
cuit, on Verge va ser novena i 
Zapata setzena.
Després del Màster de l’Audi 
Pàdel Series, va arribar la gala 
que es va celebrar al Tancat 
de Codorniu, un entorn in-
comparable. En el transcurs 
de la vetllada es va realitzar el 
sopar i es van entregar els tro-
feus i diplomes als jugadors i 
jugadores més destacats. Van 

tenir trofeu els guanyadors 
del Màster, i també els tres pri-
mers classificats masculins del 
ranking (Nacho Serena, Jordi 
Tolosà i Carlos Monfort), i les 
tres primeres femenines (Ly-
dia Mestre, Noe Ruiz i Esther 
Bedmar).
A més, es va entregar diploma 
del quart al desè classificat. En 
masculí, els distingits van ser 
Raimon Tolosà, Juanjo Parra, 
Joel Climent, Nacho Vicente, 
Amado Clotet, Carlos Febrer 
i Miquel Meseguer, i en fèmi-
nes Erika Edo, Ari Martí, Ester 
Puntes, Laia Mestre, Marta 
Vila, Sandra Verge i Carmen 
Melet. També es van donar 
dos reconeixement especials 
a Esther Bedmar per ser l’úni-
ca persona que ha disputat 
tots els tornejos del certamen 
aquest 2019 i a Antonio Mata, 
que va tenir una menció espe-
cial per part de l’organització 
per la seua col·laboració.
Després d’unes setmanes de 
parèntesi, aquest 2020 tornarà  
amb molta força el circuit Audi 
Pàdel Series, que arribarà ja a 
la seua tercera edició. Obrirà el 
certamen el torneig de l’I Am 

Pàdel Amposta, que es dispu-
tarà del 20 al 26 de gener.
Com és habitual, hi haurà 
competició masculina i feme-
nina i cada una d’elles tindrà 
vàries categories, el nombre de 

les quals variarà en cada cita. 
Enguany, l’Audi Pàdel Series 
apostarà per igualar els premis 
econòmics masculins i feme-
nins, col·laborant a la igualtat 
en el món de l’esport. 

Mar del Plata va acollir l’Ironman 
Argentina. La prova era campio-
nat sud-americà de l’especialitat 
i donava places classificatòries 
per al Campionat del Món d’cIron-
man 2020 a Kona (Hawaii), objec-
tiu que va aconseguir David Gas, 
component del Montbike Ampos-

ta. Ell i la resta de participants van 
cobrir 3,8 kilòmetres nadant, 180 
en bici i una marató (42 kilòme-
tres) corrent. Gas va fer un temps 
espectacular de 9h34’ sent setè 
GG i ocupant la 46ª posició abso-
luta d’una competició amb molt 
de nivell.

David Gas, al Mundial d’Ironman

PÀDEL

El segon Audi Pàdel Series baixa el 
teló i ja pensa en l’edició del 2020

Demetrio Peña i Carlos Febrer, finalistes // FOTO: C. CALLEJA.Carlos Monfort i Nacho Vicente, campions del Màster de l’Audi. // FOTO: CARLOS CALLEJA.

Maria Zapata i Sandra Verge, campiones, i Yolanda Mallén i Sandra Lloret. // FOTO: C. CALLEJA.

Vicky Maigí
Tortosa

E
ESPORTS

Mira el
vídeo
en este
enllaç



cop d’ull36 // Gener 2020  

Jeremy Alcoba, millor esportista
 El pilot jesusenc, distingit en la gala dels Premis 

Esportius Baix Ebre 2019 que es va fer a Roquetes
 El campió del món júnior de Moto 3 competirà 

aquesta temporada al Mundial de Moto 3

El campió del món Júnior de 
Moto 3 Jeremy Alcoba va ser 
elegit el millor esportista de 
l’any en la categoria absoluta 
en la gala dels Premis Espor-
tius Baix Ebre 2019, que va 
tenir lloc al pavelló municipal 
de Roquetes. 
L’atleta sub’16 Anna Cardona 
va ser reconeguda com a mi-
llor esportista en la categoria 
federada i l’equip de Bàdmin-
ton del Perelló va guanyar el 
premi com a millor equip en 
competició escolar. 
Aquestes són les tres princi-
pals distincions dels premis, 
que convoquen anualment el 
Consell Esportiu i el Consell 
Comarcal del Baix Ebre i que 
ja són un clàssic. 

El jesusenc Jeremy Alcoba es 
va proclamar campió del món 
Júnior de Moto 3 amb l’equip 
Laglisse Academy, sent el pi-
lot més regular. Al 2020, Al-
coba disputarà el Mundial de 
Moto 3 amb Gresini.
L’atleta tortosina Anna Car-
dona (sub’16), de l’Atletisme 
Terres de l’Ebre, va aconse-
guir medalla de bronze en 
salt amb perxa al Campionat 
d’Espanya de pista coberta, 
és campiona d’Espanya per 
autonomies amb la Selec-
ció Catalana i campiona de 
Catalunya en pista coberta i 
aire lliure. És una atleta beca-
da per la Federació Catalana 
d’Atletisme al Centre de Tec-
nificació Esportiva Terres de 
l’Ebre.
L’equip de Bàdminton del Pe-
relló va aconseguir el premi 
com a millor equip pels re-

sultats aconseguits pels seus 
esportistes en individual i 
equips a les Finals Nacionals 
dels Jocs Esportius Escolars 
de Catalunya.
Durant la gala, es van lliurar 
800 distincions a esportistes 
de la comarca i, enguany, com 
a novetat es va reconèixer la 
pràctica de l’esport de per-
sones amb discapacitat amb 
la incorporació de l’esport 
adaptat en les categories pre-
miades. 
Els World Sport Games van 
protagonitzar part de la gala, 
ja que la Unió de Consells Es-
portius de Catalunya va ser 
distingida per l’organització 
d’aquests jocs com a millor 
esdeveniment esportiu de 
l’any. 
Durant la gala dels Premis Es-
portius també es van entregar 
altres distincions. 

REDACCIÓ
TORTOSA

Alguns dels premiats a Roquetes. // Consell Comarcal Baix Ebre

POLIESPORTIU

 ESPORTS

El  Parc de Remolins de Tor-
tosa va tornar a reunir als par-
ticipants del Cros ATE-Ciutat 
de Tortosa Gran Premi Eduar-
do Fornós, que complia la seva 
cinquena edició amb la inclu-
sió de totes les categories, des 
de les de promoció fins sèniors 
i veterans i  inclòs el Campio-
nat de Catalunya Universitari. 
A una més que destacada ins-
cripció d’uns 400 atletes cal 

afegir els bons registres obtin-
guts en algunes categories. 
La cursa femenina puntua-
ble per al circuit universitari 
va guanyar-la Jone Zabaleta, 
component de la Universitat 
de Lleida, que va necessitar un 
temps de 16 minuts per cobrir 
els 4.500 metres del seu reco-
rregut, mentre que el tortosí 
Nestor Altaba, de la Universi-
tat Rovira Virgili, fou el guan-
yador de la prova masculina, 
amb una distància de 8.000 
metres i un temps de definitiu 
25 minuts i 40 segons. 

La matinal atlètica va estar or-
ganitzada pel Club Atletisme 
Terres de l’Ebre i el Consell 
Esportiu del Baix Ebre amb la 
col·laboració de l’Ajuntament 
de Tortosa, el Campus Terres 
de l’Ebre i els Serveis d’Es-
ports de la URV.  
El cros, que s’ha convertit en 
una cita ineludible dintre del 
calendari, va comptar amb el 
suport de la Secretaria Gene-
ral de l’Esport de la Generali-
tat de Catalunya, la Universi-
tat Rovira i Virgili i la 
Diputació de Tarragona. 

Èxit del V Cros ATE-Ciutat de Tortosa
REDACCIÓ
TORTOSA

Alguns atletes del Cros ATE. // CONSELL ESPORTIU BAIX EBRE
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JBL Reflect Eternal, els primers
auriculars amb recàrrega automàtica
Els primers auriculars amb sistema de recàrrega 
automàtica mitjançant la llum solar o artificial, 
això és el que assegura haver aconseguit la com-
panyia especialitzada en dispositius àudio d’alta 
qualitat JBL Harman.
Per tant, i segons promet el fabricant, no caldrà 
endollar-los a la xarxa elèctrica com habitualment 
s’ha de fer amb la resta d’aparells electrònics ali-
mentats amb bateria, ja que els JBL Reflect Eter-
nal, nom amb el que han estat batejats, integren 
un panell solar a la part superior de la diadema 
basat en una revolucionària tecnologia anomena-
da Powerfoyle, desenvolupada per la companyia 
sueca Exeger.
El més impressionant de l’invent és que asseguren 
que serà capaç de funcionar, no només amb la llum 
solar del carrer, sinó que també ho farà amb en- 
torns de llum artificial, evidentment amb el nivell 
de càrrega menys intens, però igualment funcional.
Una altra característica molt interessant la trobem 
en què els auriculars Reflect Eternal de JBL inte-
gren un micròfon d’alta sensibilitat i que podrem 
utilitzar per donar ordres de veu amb total compa-

tibilitat amb Google Assistant o Amazon Alexa. La 
connexió és, òbviament, mitjançant la tecnologia 
Bluetooth 5.0 multipunt d’última generació, fet 
que ens permetrà intercanviar entre dispositius de 
manera molt transparent i ràpida.
El fabricant també ha publicat les interessants 
dades pel que fa a autonomia, assegurant que 1’5 
hores d’exposició solar permetran fins a 68 hores 
de reproducció i amb 2’5 hores aconseguirem una 
reproducció virtualment infinita, sense dubte xi-
fres realment espectaculars. Tot això mitjançant 
una bateria amb capacitat de 700mAh que, en cas 
extrem, es podrà recarregar amb el mètode tradi-
cional, el cable USB.
Per últim, destaquem també el curiós sistema de 
comercialització que ha escollit JBL, el crowdfun-
ding de Indiegogo. Segons comenten, d’aquesta 
forma podran interpretar millor les respostes dels 
mateixos patrocinadors i clients del projecte que, 
a la fi, seran els mateixos usuaris finals de l’enginy. 
Les primeres entregues estan previstes per a octu-
bre de 2020 i ja es pot patrocinar el projecte a tra-
vés de www.indiegogo.com que, per cert, sembla 

que ha tingut un èxit absolut, amb pràcticament 
totes les unitats esgotades.

per Jaume Querol

L’EMD de Jesús ja comença a 
posar fil a l’agulla per celebrar 
la 25a edició de la Fira de l’Oli 
de les Terres de l’Ebre, que en-
guany serà del 21 al 23 de febrer. 
Per commemorar este aniversa-
ri, s’han preparat algunes nove-
tats, que alhora també recorda-
ran l’inici de la fira. Per exemple, 
es vol recuperar l’espectacle 
sobre el món de l’oli i la pagesia 
que el grup Quico el Célio, el Noi 
i el Mut de Ferreries represen-
taven a l’antic sindicat a la coo-
perativa. A més, el president de 
l’EMD, Víctor Ferrando, també 
ha fet una crida als veïns de Je-
sús a vestir-se amb la indumen-
tària tradicional de pagès per 
donar-li un toc costumista a la 

festa. D’altra banda, no hi faltarà 
el concurs de pintura, que in-
corpora noves categories infan-
til i júnior, a partir de P5 i fins a 
sisè de primària. La regidora de 
Cultura, Mònica Sales, també 
ha avançat que hi haurà un nou 
concurs de fotografia. 
Però el concurs més rellevant 
de la Fira és el del Tast dels Olis. 
En la passada edició el guanya-
dor va ser el Montsagre Selecció 
Familiar Picual, d’Horta de Sant 
Joan. Un premi que li va donar 
el bitllet per participar en el con-
curs Olive Japan, on també va 
guanyar la medalla d’or. El seu 
representat, Albert Barrobés, ha 
rebut el diploma oficial de mans 
del president de l’EMD de Je-
sús. En este sentit, Barrobés ha 
agraït a l’organització de la fira el 
suport a la internacionalització 
dels olis.

Preparats pels 25 anys de Fira de l’Oli
Cinta Bonet
JESÚS

L’organització de la Fira de l’Oli presenta la 25a edició. // CEDIDA.

L’EDIFICI C de Campredó ha 
començat a albergar les prime-
res activitats culturals. La prime-
ra, una desfilada de moda càrrec 
de la dissenyadora Viki Tomàs, 
que ha presentat una proposta 
atrevida a través de la recupe-
ració de diferents materials per 
confeccionar les peces de roba.

Aquesta activitat ha estat orga-
nitzada pels Quintos del 2019, 
conjuntament amb l’EMD de 
Campredó.
El nou espai polivalent, l’anome-
nat Edifici ‘C’ pretén acollir tota 
classe d’esdeveniments cultu-
rals, i a la vegada, incentivar el 
jovent del poble.  J.D.

Vestits de disseny per estrenar el ‘C’

FIRA DE L’OLI DE LES TERRES DE L’EBRE

D
DIVERS
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PROGRAMACIÓ DE CANAL 21 EBRE La televisió d'aquí, feta aquí.
DILLUNS
08.00 Informatiu XAL

09.00 Fem una ullada

09.30 Petits Artistes

10.00 Primera Columna

Les primeres notícies i entre-

vistes amb Gustau Moreno i 

Cinta Bonet. EN DIRECTE.

11.30 L'Entrellat

13.00 Primera Columna

14.30 Fem una ullada

Reviu les festes i actes cul-

turals del cap de setmana a 

les Terres de l'Ebre.

15.30 L'Entrellat

17.00 Primera Columna

18.30 Fem una ullada

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Tens un racó dalt 

del món

20.30 L'informatiu

21.00 Fem una ullada

21.30 L'informatiu

Amb Albert Pascual i

Natàlia Barraguer.

22.00 Temps Afegit

Amb Vicky Maigí.

22.30 El Partit

Cada setmana, el futbol de 

casa nostra, amb el partit 

de la jornada.

00.30 L'informatiu

DIMARTS
08.00 Informatiu XAL

09.00 L'informatiu

09.30 Temps Afegit

10.00 Primera Columna

11.30 Fet Aquí

12.00 Tens un racó dalt 

del món

12.30 Fem una ullada

13.00 Primera Columna

14:30 Fem una ullada

16.00 Districte 21

El magazín més cultural de 

la sobretaula, amb Sílvia 

Alarcón.

EN DIRECTE

17.00 Primera Columna

18.30 Petits Artistes

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Fem una ullada

20.30 L'informatiu

21.00 Poliesportiu

Vicky Maigí ens explica 

l'actualitat esportiva en les 

diferents disciplines.

21.30 L'informatiu

22.00 Districte 21

23.00 Poliesportiu

23.30 El ple de Tortosa o 

d'Amposta. Un cop al mes 

se celebra el ple municipal, 

que s'emet íntegre.

DIMECRES
08.00 Informatiu XAL

09.00 L'informatiu

09.30 Poliesportiu

10.00 Primera Columna

11.30 Districte 21

12.30 Fem una ullada

13.00 Primera Columna

14.30 Fem una ullada

16.00 Districte 21

17.00 Primera Columna

18.30 Poliesportiu

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Fet Aquí

Reportatges culturals i 

socials sobre aspectes de les 

Terres de l'Ebre.

20.30 L'informatiu

21.00 Tens un racó dalt del 

món

Espai literari conduït per 

Jesús Maria Tibau.

21.30 L'informatiu

22.00 Districte 21

23.00 Audi Padel Series

23.30 Temps Afegit

23.45 El Partit

DIJOUS
08.00 Informatiu XAL

09.00 L'informatiu

09.30 Fet Aquí

Reportatges culturals i 

socials sobre aspectes de les 

Terres de l'Ebre.

10.00 Primera Columna

11.30 Districte 21

12.30 Fem una ullada

13.00 Primera Columna

14:30 Fem una ullada

15.30 Poliesportiu

16.00 Districte 21

17.00 Primera Columna

18.30 Audi Padel Series

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Petits artistes

Visita amb nosaltres un 

nou col·legi de les Terres de 

l'Ebre, amb els més petits 

com a protagonistes.

20:30 L'informatiu

21.00 Fet Aquí

21.30 L'informatiu

22.00 Districte 21

23.00 Ple Municipal de 

Batea / Fem una ullada

DIVENDRES
08.00 Informatiu XAL

09.00 L'informatiu

09.30 Tens un racó dalt del 

món

10.00 Primera Columna

11.30 Districte 21

12.30 Fem una ullada

13.00 Primera Columna

14.30 Fem una ullada

15.30 Audi Padel Series

16.00 Districte 21

Resum setmanal de tots els 

programes, amb especial 

atenció a l'agenda cultural 

del cap de setmana.

17.00 Primera Columna

18.30 Fem una ullada

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Fem una ullada

20.30 L'informatiu

21.00 Poliesportiu

21.30 L'informatiu

22.00 L'Entrellat

Albert Pascual condueix la 

tertúlia de referència de les 

Terres de l'Ebre, per analitzar 

l'actualitat.

23.30 Districte 21

DISSABTE
08.00 Fem una ullada

08.30 Petits Artistes

09.00 L'informatiu

09.30 La RDP

Les principals rodes de prem-

sa de la setmana, emeses 

íntegrament.

11.30 Districte 21 (recull)

12.30 Fem una ullada

Reviu les festes i actes cultu-

rals del cap de setmana a les 

Terres a les Terres de l'Ebre.

13.00 Recull de notícies

Les principals notícies de la 

setmana, per posar-te al dia

de l'actualitat ebrenca.

14.30 Fem una ullada

15.00 Fet Aquí

15.30 Tens un racó dalt del 

món

16.00 Ple municipal de Batea 

/ Fem una ullada

18.30 El Partit

20.30 Recull de notícies

22.00 Districte 21

23.00 L'Entrellat

Si et vas perdre l'estrena, 

dissabte a la nit es repeteix 

la tertúlia de referència a les 

Terres de l'Ebre.

DIUMENGE
08.00 Fem una ullada

09.30 La RDP

Segona part del recull de les 

rodes de premsa de la sema-

na, emeses íntegrament.

11.30 Districte 21

12.30 Audi Padel Series

13.00 Recull de notícies

14.30 Petits Artistes

15.00 Fem una ullada

Reviu les festes i actes cultu-

rals del cap de setmana a les 

Terres de l'Ebre.

15.30 Fet Aquí

16.00 L'Entrellat

17.30 Ple Municipal de 

Tortosa / Fem una ullada

20.00 Fem una ullada

20.30 Recull de notícies

22.00 L'Entrellat

A LA CARTA

Podeu veure tots els

programes, en qualsevol 

moment del dia, al web

canal21ebre.com

 DIVERS

La volta al món dels Reis d’Amposta

La volta al món en 80 dies 
serà l’eix temàtic central de 
la programació de les festes 
de Nadal d’Amposta. Este 
Nadal vola, i les aventures de 
Phileas Fogg i el seu empleat 
Passepartout seran l’eix cen-
tral de l’esperada cavalcada 
la vespra de Reis.
Prop de 400 persones, entre 
voluntaris i professionals, 
està previst que participen 
en la Cavalcada de Ses Ma-
jestats els Reis Mags. En-
guany, com a novetat, les 
xiquetes i xiquets estaran 
esperant els Reis amb els 
fanalets, per guiar-los en la 
seua arribada pel riu. Com ja 
és habitual, tots els caramels 
que es repartiran seran sen-
se gluten, en el marc de la 
campanya Cap infant celíac 
sense caramels, impulsada 
per l’Associació de Celíacs 
de Catalunya. L’Ajuntament 

també se suma, per segon 
any, a la campanya Baltasar 
de Veritat, de Casa Nostra 
Casa Vostra.
D’altra banda, seguint tam-
bé l’eix temàtic de La Volta 
al món en 80 dies, la Fede-
ració de Comerç d’Amposta, 
Fecoam, organitzarà, els dies 
3 i 4 de gener, el seu parc de 
Nadal a l’auditori municipal.
Durant este Nadal, Amposta 
també ha sigut solidària, la 
setmana prèvia a la Nit de 
Nadal amb els actes de la Ma-
rató de TV3, que enguany 
han consistit a anar a buscar 
el tió. A més, en l’àmbit es-
portiu, també s’han celebrat 
actes solidaris com la tradi-
cional Sant Silvestre o una 
nova edició de la cursa ne-
dant Neda el Nadal.  
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 La volta al món amb 80 dies de Phileas Fogg serà 
l’eix temàtic de la Cavalcada de Reis

 Actes solidaris i esportius també han sigut
protagonistes durant estos dies de festa
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 El ple de Tortosa podria 
aprovar la descatalogació 
del monument franquista 
el proper 13 de gener  p13 

 El govern d’ERC obté el 
suport de Més Ràpita en 
l’aprovació del pressupost, 
que serà de 12,5 milions 
d’euros per al 2020  p16

 El govern de Móra 
d’Ebre aprova el 
pressupost i modera la 
pujada d’impostos per la 
queixa dels veïns p19

 Trens Dignes anuncia 
mobilitzacions si no 
milloren els horaris de la 
línia R-16 de Rodalies   p21

 La Lliga contra el Càncer 
lamenta la polèmica per la 
construcció del nou edifici 
oncològic de Tortosa  p23

 La Taula del Sénia 
participa a la Cimera pel 
Clima per explicar les 
oliveres mil·lenàries  p24

 La consellera Chacón 
assegura que escoltaran la 
Terra Alta abans 
d’implantar nous parcs 
eòlics a la comarca p28

 La Fira de l’Oli de les 
Terres de l’Ebre, a Jesús, 
prepara un extens 
programa per celebrar 
els seus 25 anys  p38
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